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EDITORIAAL ENGAGEMENT

Studeren in een vacuüm

K
asplantjes. Het was een 
ietwat oubollig woord dat 
deze week de actualiteit do-
mineerde, nadat professor 
diergeneeskunde Sarne De 
Vliegher de kat de bel had 

aangebonden in een opiniestuk in De Stan-
daard. Hij concludeerde dat 'we kasplant-
jes aan het maken zijn van onze studenten'. 
Het wordt studenten vanuit de universiteit 
te gemakkelijk gemaakt, en ze worden zo 
steeds minder uitgedaagd. Ook de Gentse 
studentenvertegenwoordiger Felix Coens 
sloot zich daarbij aan: 'Ik zie het als de taak 
van de unief om ons niet als kasplantjes te 
behandelen.'

De uitbraak van de coronapandemie 
en de daaropvolgende lockdowns plaats-
ten studenten voor een ongeziene uitda-
ging. Studenten kwamen de gebruikelijke 
overpeinzingen, twijfels en stress vooral 
alleen te verwerken. Studeren werd plots 
gereduceerd tot alleen voor je boeken zit-
ten. Terwijl dat zeker niet de hoofdmoot 
van je studententijd uitmaakt. Je bouwt 
weerbaarheid op, leert tegenslagen te ver-
werken en doet een enorme kennis van de 
wereld en de mensheid op. 

Toch doorstonden studenten de stres-
stest van de coronapandemie. Zoals pro-
fessor psychiatrie Ronny Bruffaerts in deze 
editie aanhaalt, wordt mentaal welzijn nog 
te vaak negatief bekeken. De pandemie 
zorgde er niet voor dat het welbevinden 
van studenten drastisch verslechterde. 
Studenten toonden juist een ongeziene 
weerbaarheid, waar ze nog steeds in het 
maatschappelijke discours veel te weinig 
voor worden geapprecieerd. 

Professor Inez Germeys stipt echter ook 
aan dat de pandemie de manier waarop stu-
denten met elkaar omgaan wél drastisch 
veranderde. Ze spenderen veel meer tijd 

Studenten zijn geen 'kasplantjes', ze hebben juist een enorme weerbaarheid getoond tijdens de 
coronacrisis. Maar ze beseffen nog te weinig wat ze uit hun studententijd kunnen halen.

Elias Fret is redacteur Sociaal.  
Het editoriaal wordt gedragen door de voltallige redactie. 

alleen dan studenten voor de pandemie. 
Dat creëert echter het risico dat studeren 
als een afzonderlijk iets wordt beschouwd, 
iets wat je zo rationeel mogelijk behandelt 
en vooral niet als een te groot deel van je 
leven wil beschouwen. Studeren wordt zo 
in een soort vacuüm geplaatst, en staat 
niet meer in verbinding met engagement, 
plezier en (academische) verdieping. Stu-
denten werken ook steeds meer én harder 

– zelfs tot 650 uur per jaar. 
Ondertussen vinden faculteitskringen 

en studentenverenigingen het steeds 
moeilijker om mensen te overtuigen om 
zich te engageren in het studentenleven. 
Een bindend engagement voor een acade-
miejaar lijkt studenten af te schrikken. Een 
engagement aangaan haalt het vaak niet in 
een rationele kosten-batenafweging. 

Maar je kan het unieke karakter van het 
studentenleven juist niet vatten in zo'n 
redenering. Een engagement brengt je op 
een ongeëvenaarde manier in verbinding 
met je omgeving. Het geeft zin aan je stu-
dentenleven. Studenten zijn zeker geen 
kasplantjes. Ze zijn misschien wel ver-
geten wat het studentenleven teruggeeft, 
wanneer je je ervoor openstelt. 
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Van 'Bombardiro Croco dilo' tot 
'Skibidi Toilet': brainrot-memes 

vero veren het internet

ANALYSE BRAINROT

Een olifant op sandalen of een haai met sneakers: korte video's met de bedoeling geen bood-
schap te brengen, gaan viraal op sociale media. 'Door alle spanningen in de wereld zeggen 

veel jongeren: "Laat het maar zitten, ik kijk beelden over niets."'

Ik ben grote fan van het Indonesische 
"Tung tung tung Sahur"', vertelt stu-
dent Michail (19) als we hem vragen 

naar zijn favoriete brainrot-personage. Zijn 
Instagram account staat er vol van: 'Mijn fa-
voriete video's stuur ik meteen door naar 
mijn vrienden. Zij doen hetzelfde en zo krijg 
je er op een dag veel te zien.' Video's van 
dertig tot zestig seconden met de hashtag 
brainrot veroveren sociale media als TikTok 
en Instagram. 

De bedoeling van de makers is om de 
zinloos heid van de beelden tot het uiterste 
te drij ven. Begeleid door Italiaanse rijm, die 
voor een groot deel van het internet niet 

verstaan baar is maar wel goed klinkt, volgen 
de kijkers de avonturen van personages zo-
als Lirili Larila, een olifant met sandalen, of 
Frigo Camelo, een kruising van een kameel 
en een koelkast. 'Geef mij maar Ballerina 
Cappuccina', geeft studente Elise (20) aan. 
'Ik ben eerder fan van Brr Brr Patapim, een 
neusaap die tegelijk een boom is', zegt stu-
dent Max (20). 

'OG memes' 
Het fenomeen verovert de harten van 

Gen Z en Alfa zo sterk dat Oxford University 
Press het in 2024 uitriep tot woord van het 
jaar. Het beschreef de trend als het slechte 
gevoel dat je krijgt als je te lang naar zinloze 
beelden kijkt, die voornamelijk op het inter-

net te vinden zijn. 
Maar met die definitie is Aidan 
Walker, internethistoricus en 

beheerder van de blog How to do things with 
memes, het niet eens. 'Oxford zegt dat brain-
rot je gevoel is na te veel TikToks, maar voor 
mij staat het voor een genre van video's die 
het doel hebben geen motief te bevatten. 
Omdat ze over niets gaan, doen ze je reflec-
teren over hoe online informatie tot stand 
komt, en hoe we die als samenleving consu-
meren.' 

De video's worden massaal gedeeld en 
de reikwijdte ervan blijft toenemen. In een 
mum van tijd ontstonden al verschillende 
universums waaraan mememakers mogen 
bijdragen. Walker vertelt dat brainrot een 
erg internationale dimensie heeft: 'Er be-
staan Franse, Duitse, Italiaanse en Indonesi-

sche varianten. Die vormen op het inter-
net één groot brainrot-dorp.' 

De populaire Italiaanse variant 
dook op in het begin van 2025, 
maar bouwt voort op een veel rij-
kere traditie aan voorgaande me-
mes. Volgens Walker is dat altijd al 

het geval geweest bij memecultuur: 
'De beelden zijn als een collage: er 
wordt rijkelijk geplukt uit het verle-
den. John Pork, een menselijk var-

ken, dook al op in 2018 en is nu een erg 
populair personage.' 
'Hoe meer memes je kent, hoe meer je 

elementen uit voorgaande hypes herkent 
en hoe grappiger ze worden', gaat Walker 
ver der. Dat geldt ook voor de studen ten die 
Veto sprak: 'Oude memes, uit de jaren 2000, 
noemen wij OG brainrot (Original brainrot, 
red.)', vertelt Max. 

Maar waarom doen de memes het precies 
zo goed op sociale media? Dat is vrij on dui-
de lijk, zegt Dorien Vanmeldert, sociale me-
dia-journalist bij VRT NWS. 'TikTok is wei-
nig transparant over hoe een trend precies 
tot stand komt. Als veel gebruikers ze liken, 
delen of erop commenten, dan geeft dat een 
boost. We weten ook dat TikTok bepaalde 

hypes zelf stimuleert, maar hoe vaak dat ge-
beurt blijft een mysterie.' 

De trend heeft alvast alle kenmerken om 
viraal te gaan. Brainrot maakt goed gebruik 
van hashtags en de geluidseffecten trekken 
kijkers aan, beaamt Vanmeldert. 'En TikTok 
is altijd al een speeltuin geweest voor absur-
de onderwerpen.'

René Magritte
Achter de creatie van de beelden zit niet 

altijd een bekende maker. De YouTuber Al-
exey Gerasimov ging dan wel viraal met 
Skibidi Toilet, een animatie van toiletpot-
ten met een hoofd, maar achter de meeste 
brainrot-beelden zitten anonieme internet-
goeroes die daarvoor gebruik maken van Ar-
tificiële Intelligentie (AI).

'Omdat zoveel hergebruikt wordt en on-
duidelijk is wie wat heeft gemaakt, stelt AI 
ons idee in vraag dat we aan ieder beeld een 
maker moeten linken', zegt cultuurhisto-
rica Kas Swerts (KU Leuven). 'Sinds de Re-
naissance koppelen we in Europa aan ieder 
werk een auteur of maker, maar voordien 
was dat niet het geval. Onze veronderstel-
ling van het "genie" van de individuele ma-
ker verliest door AI aan terrein.' 

Volgens Walker gebruiken de makers AI 
omwille van verschillende redenen. De 
AI-software om beelden te maken is ten eer-
ste vaak gratis of goedkoop te verkrijgen en 
heel gebruiksvriendelijk.

Maar ook het eindresultaat is belangrijk. 
Walker beschrijft het als een kritiek op het 
eigen medium. 'Wat door AI gemaakt wordt, 
is steeds minder van "echte beelden" te on-
derscheiden: deepfakes lijken bijvoorbeeld 
echt, maar zijn dat niet. De makers van 
brainrot zetten juist in op ongeloofwaardig-
heid en maken beelden die nooit echt zou-
den kunnen zijn, zoals een kameel met een 
frigo als buik. De memes zijn dus zo radicaal, 
dat ze een kritiek zijn op het gebruik van AI 
in het algemeen.' 

Vergelijk dat met het werk van René 
Magritte, zegt Swerts. 'Die plaatste de woor-
den "Ceci n'est pas une pipe" onder een schil-
derij van een pijp. Op dat moment won de 
fotografie, die zich als realistisch voordeed, 
sterk aan terrein. Ook de schilderkunst zou 
daarom realistischer moeten. Maar beiden 
werden getypeerd door beeldmanipulatie en 
keuzes, waardoor ze allebei niet zo objectief 
zijn als ze lijken. Door zijn werken zo absurd 
mogelijk te maken, kaartte Magritte dat fun-
damentele punt aan. Brainrot doet hetzelf-
de met onbetrouwbare AI: ongeloofwaardige 
beelden stellen het medium in vraag.' 

Niet alleen de software, ook het algoritme 
van Instagram en TikTok wordt geviseerd. 
'Wat verspreid wordt op sociale media, is 
meestal niet intellectueel te noemen', zegt 
student Michail. 'Brainrot doet daar een 
schepje bovenop, de beelden zijn zo zinloos 
mogelijk. En dat zet je aan tot nadenken 
over wat je allemaal op je smartphone te zien 
krijgt.' 

Is brainrot kunst?
Voor Walker is het dan ook duidelijk: door 

de absurditeit, de gelaagdheid en de kritiek 
die de memes bevatten, is brainrot weldege-
lijk een vorm van kunst. 'De beelden maken 
je ervan bewust dat je steeds naar de wereld 
kijkt door een gekleurde lens en juist dat 
maakt ze zo rijk.' 

Dat beaamt ook Swerts. 'Iedere materië-
le vernieuwing zorgt voor nieuwe artistie-
ke projecten.' Dat niet iedereen er meteen 
kunst in ziet, is niet problematisch. Swerts 
maakt de vergelijking met het dadaïsme van 
tijdens en na de Eerste Wereldoorlog. 'Mar-
cel Duchamps zei toen dat een omgekeerd 
urinoir kunst was. Toen zorgde dat voor 
weerwerk, maar vandaag is zijn werk miljoe-
nen euro's waard.'

En neen: als brainrot kunst is, zijn niet alle 
memes automatisch meesterwerken. 'Net 
als bij elke culturele beweging of expressie 
bestaat brainrot ook uit veel bagger', zegt 
de cultuurhistorica. 'Veel makers denken er 
ongetwijfeld niet zo diep over na, sommi-
gen willen gewoon een kikker op een fiets, 
zonder achterliggende kritiek. Maar enkele 
beelden spreken door hun vorm tot de ver-
beelding.'

De afwezigheid van een boodschap kan 
bovendien houvast bieden: 'Wie na 2000 is 
geboren, kende eerst de crisis van 2008. Er 
was de verkiezing van Trump, oorlog in Oe-
kraïne en nu heerst een tarievenoorlog. Dan 
begrijp ik dat veel jongeren zeggen: "Laat het 
maar zitten", en op zoek gaan naar een eigen 
beeldtaal over niets', aldus Swerts. 

Ryanair
Om die groep te bereiken, springen en-

kele grote merken mee op de internethype. 
Bedrijven zoals luchtvaartmaatschappij 
Ryanair en voetbalclub Borussia Dortmund 
zetten recent meerdere memes op hun kana-
len met brainrot-personages in het vliegtuig 
of het stadion. 'Dat zijn voorbeelden van re-
al-time marketing', zegt Francesco De Nit-
tis, marketingmanager bij Human Centric 
Group.

'Al jaren gebruiken enkele slimme mer-
ken TikTok-trends om op vrij spontane wijze 
Gen Z en Alfa te bereiken. Dat geldt nu voor 
brainrot. Het universum en de personages 
ervan zijn een hype, en daar voegen zij in 
video's hun logo en producten aan toe. Die 
gaan gemakkelijk viraal zonder veel moeite. 
Al kan niet elk merk de strategie toe-
passen: je moet een speels ka-
rakter hebben en je moet al 
ingespeeld zijn op dit soort 
communicatie.'

En niet alleen marketingbe-
drijven springen op de kar. Bepaalde 
brainrot-beelden bevatten beelden van ge-
weld, zoals over het Gazaconflict. Eens je wat 
door brainrot scrollt, kom je video's tegen 
van een krokodil die bommen dropt. 'Ik ben 
benieuwd naar wie er in dit geval achter zit, 
maar van iedere hype op sociale media ma-
ken makers met minder goede bedoelingen 

gebruik', zegt VRT-journalist Vanmeldert. 
'Zo wordt de grens tussen humor, reclame of 
politieke beïnvloeding onduidelijk.' 

Mediawijsheid 
Dat is niet de enige kanttekening bij het 

verhaal: 'Je scrollt soms uren per dag door 
zinloze video's die je even doen lachen, maar 
zo ben je wel lang onproductief bezig', ver-
telt Max. 'En het zorgt wel degelijk voor een 
gevoel van brainfog: als ik in de ochtend te 
lang op mijn gsm heb gezeten, dan draag ik 
dat de hele dag mee.' 

De video's kluisteren dus heel wat jonge-
ren aan hun smartphone, zonder dat ze edu-
catief zijn. Experten geven aan dat het naïef 
zou zijn om sociale media voor hen te ver-
bieden, zegt Vanmeldert. Dan zouden ze des 
te meer een aanlokkelijke verboden vrucht 
worden. 

Maar volgens de journalist zouden we 
jongeren meer moeten inlichten over hoe 
algo ritmes werken, en hoe je als jongere 
met content op sociale media omgaat. 'Dat 
kan aan de universiteiten of hogescholen 
tijdens vakken die iedereen krijgt, zoals wijs-
begeerte. Een onderdeel over mediawijsheid 
kan daar veel betekenen.' 

Maar die bezorgdheid mag niet verblin-
den. 'We spreken vaak over Gen Z als een 
homogene groep, maar dat klopt niet', zegt 
De Nittis. 'Slechts een deel van de jongeren 
is bezig met memes. En sociale media bevat-
ten ook leerrijke video's, bijvoorbeeld over 
AI.' 

Brainrot lijkt in ieder geval een blijver. 'Zo-
lang het algoritme bestaat, zullen er zinloze 
memes blijven circuleren', besluit Michail. 
Want brainrot past zich voort durend 
aan. De memes van nu zijn binnen 
een maand al minder relevant 
door nieuwe personages die 
op dit moment nog niet be-
staan. 

'

'Ik zie het als een vorm van kunst'
— Aidan Walker, internethistoricus

tekst Pieterjan Douchy

'AI stelt ons idee in vraag dat we 
aan ieder beeld een maker moe
ten linken'
— Kas Swerts, cultuurhistorica (KU Leuven)
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Hoe de pandemie men taal welzijn defi-
ni tief op de kaart zette aan KU Leu ven: 
'Een gigantisch sociaal experiment'

DOSSIER VIJF JAAR NA DE PANDEMIE DOSSIER VIJF JAAR NA DE PANDEMIE

De coronapandemie zette de aandacht voor mentaal welzijn definitief op de 
kaart aan de KU Leuven. Maar wat is de concrete impact van de lockdownperi-
ode op het welbevinden van studenten?

tekst Elias Fret
beeld Sabine Mosman
 Sousanna Zacharian

Toen de coronapandemie uitbrak vijf 
jaar geleden, was de KU Leuven er als 
een van de eerste bij om in te grijpen. 

Ze zette — nog voor dat verplicht was — zo-
veel mogelijk in op afstandsonderwijs, en 
lastte meteen alle grote evenementen af. De 
universiteit betreedde zo op 11 maart onbe-
kend terrein.

'Plots moest ik lesgeven voor een lege 
aula', herinnert professor psychiatrie Ronny 
Bruffaerts zich. 'Ik kon geen contact meer 
maken met mijn onderzoeksgroep en geen 
live consultaties meer houden met mijn pa-
tiënten.' 

Ook Julien De Wit, die twee jaar lang voor-
zitter van de Vlaamse Vereniging van Stu-
denten (VVS) was, herinnert zich de periode 
nog levendig. 'Het viel voor mij op zich wel 
mee om de maatregelen vol te houden, maar 
het idee van stuurloosheid was heel ver-
moeiend.' 

Van de ene dag op de andere veranderde 
het dagelijkse leven van de universitaire 
wereld immers drastisch. En waar het er in 
het begin nog naar uitzag dat de lockdown 
slechts enkele weken zou duren, duurde die 
periode veel langer dan gedacht. Vijf jaar la-
ter laat de coronaperiode zijn duidelijke spo-
ren na, bijvoorbeeld op het vlak van mentaal 
welzijn.

Kwetsbare periode
'De verbondenheid tussen studen-

ten viel plots weg en dat is een 
heel belangrijk aspect voor die 
leeftijd. Daardoor kwam het 
welbevinden sterk onder druk 
te staan', erkent Hilde Feys, 
vicerector Studentenbeleid. 
'De adolescentie is een zeer 
kwetsbare periode, zeker 
voor jongeren die onder druk 
staan.' 

'Studenten werden gedwon-
gen teruggeslagen op zichzelf en kon-
den moeilijker bij hun peers terecht, 

bijvoorbeeld om na te praten 
over een les, en bij elkaar te peilen 
naar de leerstof', zegt Ann Gaublom-

me, directeur van de dienst Studentenvoor-
zieningen. 'Voor heel veel studenten was 
het bijzonder lastig om hun sociaal leven te 
missen. In die levensfase is een sociaal leven 
geen luxe, maar een noodzaak.'

'De coronaperiode was eigenlijk een gigan-
tisch sociaal experiment', zegt professor psy-
chiatrie Inez Germeys aan de KU Leuven. 
Zij leidde het SIGMA-onderzoek, dat 
het mentaal welzijn bij jongeren 
tijdens de periode 2018-2023 in 
kaart bracht. Daaruit bleek dat 
de pandemie in het begin voor 
meer symptomen van depres-
sie zorgde bij jongeren, maar 
daarna wel weer stabiliseer-
de. 'Het effect was eigenlijk 
veel minder groot dan we 
hadden gedacht', vertelt ze. 

Ook een rapport van de 
interdisciplinaire denk-
tank Metaforum uit 2021 
wijst in die richting. De pan-
demie zorgde er niet voor dat het 
mentaal welzijn van studenten drastisch 
veranderde, schrijft het rapport. De propor-
tie van studenten die kampen met mentale 
problemen bleef ook stabiel rond 37 procent 
tussen 2012 en 2021. 'Dat zal nu wat geste-
gen zijn, maar zeker niet tot een alarmerend 
niveau', legt Ronny Bruffaerts uit, die mee-
werkte aan het rapport.

Wel verslechterde de pandemie het 
mentaal welzijn bij studenten die 
al kwetsbaar waren, benadrukt hij. 
'Dat geldt bijvoorbeeld voor stu-

denten in een socio-economisch 
moeilijke situatie.' Dat zag De 

Wit ook: 'De impact op de stu-
dent die helemaal alleen op 
zijn kot zat, of de jongere 
in een gezin waar huiselijk 

geweld werd gepleegd, kreeg min-
der aandacht.’ 

Ook kwam het probleem van eet-
stoornissen bij jongeren meer aan de 

oppervlakte. Het percentage jongeren 
dat last heeft van extreem eetgedrag en eet-
stoornissen lag in 2020 met 17 procent veel 

hoger dan tijdens de periode 2012-2014. Daar 
getuigden enkele studenten al in 2021 over 
aan Veto. 'Voor mij was er niets meer in mijn 
leven, alles was monotoon, ook eten werd 
monotoon. Toen kreeg ik echt een afkeer 
van sommige producten', vertelde ze. 'Het is 
uit noodzaak dat ik eet, terwijl ik vroeger uit 
plezier at.'

Sociale connectie
De pandemie veranderde 

voorts de manier waar-
op studenten met el-
kaar omgaan. 'Jonge 
mensen gingen meer 
en meer tijd alleen 
doorbrengen', ver-
telt Germeys, 'niet 
onlogisch gezien de 
maatregelen die dan 

van kracht waren. Maar toen de 
coronaregels uitdoofden, was dat 

nog steeds het geval.'
Zo brachten jongeren in 2023 nog steeds 

veertig procent van hun tijd alleen door. Dat 
keerde tot nu toe niet terug naar de periode 
voor de coronapandemie uitbrak. 'Er is dus 
echt iets veranderd in het gedrag van men-
sen', zegt Germeys. 'Het blijkt bijzonder 
moeilijk om die sociale contacten terug te 
versterken. We verliezen de sociale connec-
tie die nochtans heel belangrijk is in de ado-
lescentie.'

'In die zin hebben de isolerende maatrege-
len heel veel onverwachte bijwerkingen ge-
had en schade toegebracht', aldus Germeys. 
Ze vindt het jammer dat er toen weinig ruim-
te was voor nuance in het maatschappelijk 
debat. 'Tijdens de coronaperiode vond ik dat 
er te weinig rekening werd gehouden met 
het effect op het mentaal welzijn van jonge-
ren. Zeker in de tweede fase werd er te wei-
nig creativiteit aan de dag gelegd, ook aan de 
universiteit, om ruimte te creëren voor jon-
geren om te groeien.'

De pandemie zette hoe dan ook een schijn-
werper op het mentaal welzijn van jongeren 
en studenten aan de universiteit, zegt Tine 
Baelmans, vicerector Onderwijsbeleid. 'Dat 

de adolescentie een zeer kwetsbare periode 
is, wist men al langer vanuit de psychologi-
sche praktijk. Maar er is een verschil tussen 
het weten bij experten, en dit doorleefd er-
kennen binnen een organisatie.'

'Ik herinner me nog goed hoe sommige in-
terventies vóór covid werden afgedaan met 
de opmerking dat studenten "maar sterk 
moeten zijn"', vertelt Baelmans. 'Door de 
pandemie veranderde dat discours.'

Stuvo greep de pandemie aan om de toe-
gang tot psychische zorg toegankelijker te 
maken. Zo verspreidde ze zich over vier lo-
caties op de verschillende universiteitscam-
pussen in Leuven, waardoor je als student 
ook bijvoorbeeld op Arenberg een psycho-
loog kan bezoeken. 

'We hebben de dienstverlening op die ma-
nier dichter bij de studenten gebracht', zegt 
Gaublomme. Ook heeft Stuvo het aanbod 
aan psychologische ondersteuning fors uit-
gebreid: 'Vroeger hadden we enkel een team 
therapeuten, nu is er een hele equipe aan 

eerstelijnspsychologen bijgekomen waar je 
gratis en snel terecht kan.' 

Mentaal welzijn
Aandacht voor mentaal welzijn werd zo de-

finitief op de kaart gezet. Maar volgens Bruf-
faerts wordt er in dat discours wel te weinig 
gefocust op de weerbaarheid van studenten. 

'De pandemie heeft ons ervan bewust ge-
maakt dat iedereen psychisch welzijn heeft. 
Het is echter een minder goede zaak dat het 
steeds wordt bekeken als iets negatief. Men 
vergeet vaak dat mensen na een tegenslag er 

alles aan doen om er bovenop te komen.'
'Het is jammer dat het maatschappelijk 

debat blijft hangen in de stelling dat het heel 
slecht gaat met jongeren', zucht Bruffaerts. 
'Dat is maar een facet van het volledige pla-
tje. Vijf tot tien procent van de jongeren blijft 
inderdaad kwetsbaar, maar de algemene 
psychische gezondheid is wel teruggekeerd 
naar de niveaus van voor de pandemie. 

'We moeten niet enkel aandacht geven aan 
psychische ongezondheid', zegt Bruffaerts. 
'Dat creëert een soort van sociale norm waar-
door iedereen denkt dat het altijd slecht gaat 
met het mentaal welzijn van studenten.'

Wel wil De Wit niet dat we ons blindstaren 
op percentages. 'We moeten ons zorgen ma-
ken over elke student die last heeft van men-
tale problemen', zegt hij. 'Er zijn gewoon te 
veel studenten die eenzaam zijn of met don-
kere gedachten worstelen. Of het nu tien of 
dertig procent is, het blijft het even proble-
matisch.' 

'Men doen er na een tegenslag er 
alles aan om er terug bovenop te 
komen'

— Ronny Bruffaerts, professor  
psychiatrie (KU Leuven)
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Studenten spelen 40.000 
lesopnames af per dag
De covidpandemie bracht digitaal onderwijs in een stroomversnelling, nadat 
het hoger onderwijs er jarenlang met een achterstand kampte. Vijf jaar later is 
het nog steeds zoeken naar het juiste evenwicht tussen on campus- en online 
onderwijs.

tekst Hannah Wellens
 Simon Tibo
beeld Sousanna Zacharian

Toen midden maart 2020 de eerste 
lockdown werd afgekondigd omwille 
van de covidpandemie moest al het 

onderwijs plots online plaatsvinden. 'Alle 
beschikbare beleidsmiddelen zijn toen naar 
de aanpak van covid gegaan en we hebben 
de KU Leuven in sneltempo klaargemaakt 
voor digitaal onderwijs', blikt Tine Baelmans 
terug, vicerector Onderwijsbeleid van de KU 
Leuven. Alle aula's werden uitgerust met op-
nameapparatuur en de docenten kregen via 
verschillende kanalen een vormingsaanbod 
rond digitale vaardigheden. 

Covid gaf zo een ongekende boost aan de 
digitalisering van het onderwijs. 'Zonder de 
pandemie hadden we vandaag wellicht niet 
zo ver gestaan op dat vlak', zegt Baelmans. 
'Vooraleer je de hele universiteit daarin 
meekrijgt, zou dat vele jaren in beslag geno-
men hebben. Maar nu moest het wel, anders 
waren er geen lessen.'

Vijf jaar later is het maken van lesopnames 
niet langer verplicht, maar KU Leuven moe-
digt het wel sterk aan om het onderwijs toe-
gankelijk te houden voor een zo groot moge-
lijke groep studenten. Die maken er dan ook 
massaal gebruik van: dagelijks wordt tussen 
de 30.000 en 40.000 keer een video opge-
start door studenten. Dat is tien keer meer 
dan voor covid, tijdens covid was dat nog 
eens dubbel zo veel.

Schakelen en improviseren
Ons hoger onderwijs was anno 2020 niet 

klaar om massaal over te schakelen op digi-
taal onderwijs. Daardoor was de schok van 
covid ook veel groter, zegt onderwijsexpert 
Dirk Van Damme: 'In essentie waren we niet 
voorbereid. Terwijl in andere landen draai-
boeken bestonden voor off campus-onder-
wijs, moesten wij van de ene dag op de ande-
re schakelen en improviseren.'

'Toen de pandemie uitbrak, stonden we 
pas aan het begin van het KU Leuven Learn-
ing Lab (netwerk waarin onderwijsexpertise 
over faculteiten en disciplines heen gebun-

deld wordt, red.)', zegt Baelmans. 
'De eerste initiatieven richting  
digitaliseren waren nog maar net op 

grotere schaal gerealiseerd.' 
Toch had de pandemie nauwelijks een ne-

gatieve invloed op de leerprestaties, maakt 
Baelmans zich sterk. In tegendeel: de studie-
voortgang ging er tijdens en na covid voor 
het eerst sinds 2004 op vooruit. 'Daar zal 
voor de periode na covid vooral de mijlpaal 

een invloed hebben', zegt Baelmans. 'Maar 
het toont wel aan dat het narratief van "een 
verloren generatie" niet klopt. Ook tijdens 
covid hebben we de onderwijskwaliteit kun-
nen garanderen.' 

Ook pedagoog Pedro De Bruyckere beaamt 
dat: 'Tijdens de eerste golf nam de leerach-
terstand het hardst toe. Dat is logisch: nie-
mand was voorbereid op een schok van die 
omvang. Maar daarna bleef de leerachter-
stand min of meer constant.'

Lage aanwezigheid
De aanwezigheid in de aula kreeg wél 

een klap tijdens covid. Een die nog steeds 
nazindert in de vorm van soms zeer lage 
aanwezigheidspercentages tijdens de les. 
'De uitdaging waar veel docenten nu voor 
staan, is om studenten weer naar de cam-
pus te krijgen', zegt Baelmans. 'Het contact 
tussen docent en student is namelijk enorm 
belangrijk voor het leerproces. Zowel voor de 
studenten als voor de lesgevers is de aula de 
plek waar je voelt of iedereen mee is met de 
leerstof en gemakkelijker in interactie treedt 
met elkaar.' 

'Uit de digimonitor blijkt dat achttien-
jarigen liever geen afstandsonderwijs heb-
ben. Pas wanneer die studenten ouder wor-
den, verkiezen ze online lessen', zegt De 
Bruyckere. 'Het is dubbel: studenten willen 
wel naar de les, maar ze vinden het praktisch 

om lessen achteraf te bekijken.' 
Maar om weer meer studenten naar de 

aula te lokken, moeten die fysieke lessen 
misschien wel anders ingevuld worden. Zo 
pleit De Bruyckere voor het slimmer inzet-
ten van de fysieke contactmomenten. 'Voor 
experimenten en debatten is interactie no-

dig, maar voorbereiding en herhaling van 
leerstof kan perfect online gebeuren met be-
hulp van algoritmes.' 

Ook professor computerwetenschappen 
Philip Dutré (KU Leuven) ziet daar kansen: 
'Door met kleinere groepen te werken, die 
minder vaak een contactmoment hebben, 
zouden die wel waardevoller kunnen wor-
den. Met meer interactieve discussie en in-
dividuelere begeleiding zodat de meerwaar-
de ook voor de studenten duidelijk is.'

Het relatief hoge aantal studenten per staf-
lid – tot vier keer meer dan in de buurlanden 
– maakt zo'n interactieve lessen met grote 
groepen vandaag erg moeilijk. Technologie 
zou daarin te hulp kunnen schieten, maar 
dan moet het op een andere manier gebruikt 
worden dan vandaag het geval is. 

'Gewoon lesopnames ter beschikking stel-
len en that's it, is te gemakkelijk', zegt Dutré. 
'Dat is niet waar goed universitair onderwijs 

voor mij over gaat. We moeten het debat 
over wat hybride lesgeven kan zijn veel meer 
opentrekken, en nadenken over hoe digitaal 
onderwijs de lespraktijk kan versterken.' 

'Wanneer studenten eerst een fysieke les 
krijgen en daarna de video's kunnen raad-
plegen, scoren ze beter', bevestigt De 
Bruyckere. 'Maar studenten die dan 
enkel naar de video's kijken doen 
het net minder goed.'

Brede uitrol
Maar het hoger onderwijs heeft 

nog steeds af te rekenen met een 
achterstand op het vlak van digita-
lisering uit het verleden. Voor 2020 
beperkten de inspanningen zich im-
mers nog tot werkgroepen en enkele piloot-
projecten, weet Dutré. 'Dat terwijl het aan de 
grote Amerikaanse universiteiten al sinds 
circa 2013 meer en meer de norm werd om 
lessen op te nemen en online beschikbaar 
te stellen voor het brede publiek, als maat-
schappelijke dienst', zegt hij.

In de jaren voor covid was er in Vlaande-
ren daarentegen nog volop discussie over 
de vorm die de digitaliseringsinspanningen 
van de universiteit moesten aannemen. 'Er  
moest gekozen worden tussen een brede 

uitrol met basisapparatuur in iedere aula, of 
state-of-the-art-technologie in een beperkt 
aantal leslokalen', zegt Dutré.  

Door de covidpandemie werd de univer-
siteit gedwongen om voor de brede uitrol 
te gaan. Dat was de juiste keuze op de lange 

termijn, meent hij: 'Om echt sprongen 
voorwaarts te maken met techno-

logie moet je altijd voor de brede 
uitrol kiezen. Hoe meer mensen 
er gebruik van kunnen maken, 
hoe groter de impact en hoe 
sneller andere evoluties zullen 
volgen.'

Toch is er ook een tegenbewe-
ging, merkt De Bruyckere op. 'Ou-

ders, politici en journalisten maken 
zich steeds meer zorgen over de negatieve 

effecten van digitalisering, zoals de impact 
op het mentaal welzijn.' 

Avant-garde
Nu de infrastructuur er is en de meeste 

docenten ook over de nodige vaardigheden 
beschikken om digitaal onderwijs aan te bie-
den kan er nagedacht worden over hoe dat er 
moet uitzien. 'Naast vaardigheden en infra-
structuur is usage het derde niveau waarop 
de digitale transformatie zich moet voltrek-

ken', zegt Van Damme. 'Tot nu toe werd dat 
bij ons vrij oppervlakkig bekeken. Als tool 
om hier en daar wat te optimaliseren, maar 
zonder dat we het volle potentieel ervan be-
nutten.'

Daarvoor moet heel het leerproces her-
dacht worden, wat tijd en moeite kost. 'Toch 
is het nodig. We mogen niet blijven steken in 
het gebruik van dezelfde lineaire cursussen, 
maar dan digitaal', zegt Van Damme. 'Er is 
een fundamenteel redesign nodig om multi-
mediale cursussen echt tot een meerwaarde 
te maken voor studenten.'

De KU Leuven rekent daarvoor op het KU 
Leuven Learning Lab. Dat heeft naast het 
bundelen van expertise ook de taak om die 
tot bij de docenten te brengen. 'Daardoor zijn 
het niet enkel de "avant-garde"-professoren 
die zich bezighouden met hybride lesgeven', 
zegt Dutré. 'Het zorgt ervoor dat ook de grote 
middengroep kan meegetrokken worden in 
het verhaal.'

'De KU Leuven staat wat dat betreft het 
verst', zegt Van Damme. 'Maar de inspan-
ningen die er gebeuren moeten nu doorge-
trokken worden. Om echt waardevol digitaal 
onderwijs aan te bieden moet je ook het cur-
riculum ingrijpend veranderen.' 

'De uitdaging waar veel docenten nu 
voor staan, is om studenten weer naar 
de campus te krijgen'

— Tine Baelmans, vicerector Onderwijsbeleid (KU Leuven)
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Ligt de tijd van het traditionele 
kringleven achter ons?

DOSSIER VIJF JAAR NA DE PANDEMIE DOSSIER VIJF JAAR NA DE PANDEMIE

Studenten engageren zich over het algemeen steeds minder, merken studentenkrin-
gen. De coronapandemie versterkte die tendens nog verder. Desondanks zijn er nog 
geen concrete onderzoeken over gedaan, waardoor het een blinde vlek vormt.

tekst Isabela Rigolin Torres
beeld Sabine Mosman

Studenten komen minder buiten. Prae-
sidia van facultaire studentenkringen 
worden steeds kleiner. Waar het presi-

dium van Politika enkele jaren geleden nog 
bestond uit maar liefst zeventig studenten, 
zijn dat er nu dertig. Naast het feit dat min-
der en minder studenten opdagen voor can-
tussen en TD's, raken shiftenlijsten moei-
lijker gevuld en is het moeilijker om voor 
iedere positie in het praesidium iemand te 
vinden, wat de dagdagelijkse werking van 
kringen bemoeilijkt. 

Vicerector Studentenbeleid Hilde Feys er-
kent dat het een aandachtspunt is voor veel 
kringen: 'We horen bij kringen dat het toch 
lastiger is om studenten gemotiveerd te krij-
gen voor een vast engagement dat het hele 
academiejaar loopt.' Ligt de tijd van het tra-
ditionele kringleven achter ons? 

Dalende trend 
Hoewel het kringleven net na de co-

ronapandemie een 'knaldrang'-piek kende, 
zette die dalende trend zich verder en was 

er steeds minder interesse voor ver-
schillende kringposities, zo leert een 
rondvraag van Veto. 'De interesses 

van de leden zelf speelt een grote rol in welke 
posities makkelijk gevuld raken', verklaart 
Oliver Mariman, vicepraeses van Chemika. 
Daardoor is het moeilijk voorspelbaar hoe de 
samenstelling van de kring er in de toekomst 
eruit zal zien. Garanties bestaan niet. 

Vooral het opvullen van shiften is telkens 
een uitdaging waar elke kring anders mee 
omgaat. Dat gaat dan ook gepaard met de 
nodige stress, want vrijwilligers die niet in 
het presidium zitten, lijken steeds moeilijker 
te bereiken. 'Het voelt wanhopig aan wan-
neer je een shiftlijst niet opgevuld krijgt', 
vertelt Elin Vanhooren, vicepraeses van Po-
litika. 'Er is een grote shiftdruk aangezien we 
een kleinere kring zijn. Daardoor is het ook 
uitdagender om onze kringers te engageren.' 

'Het is vooral moeilijk om comitéleden of 
vrijwilligers gemotiveerd te krijgen', zegt 
Dries Froidmont, praeses van Ekonomika. 
'Studenten willen graag in de Dulci komen 
feesten, maar er pintjes tappen of opruimen 
trekt hun minder aan.' Zo is er veel enthou-
siasme voor paradepaardjes als het galabal 
en de kiesweek, maar smeren studenten niet 
snel een broodje voor de Ekobar. 

Toch speelt die trend zich niet af bij VRG, 

zegt praeses Marlou Reijngoudt. 'Na de co-
ronalockdown stonden de studenten terug 
te popelen om actief te participeren aan het 
studentenleven. Ze waren heel enthousiast 
om terug buiten te komen. Ze misten het om 
zich in te zetten en om vrienden te maken.' 
Met als gevolg dat hun praesidium sinds co-
rona met tientallen leden groeide. 

Reijngoudt geeft aan dat VRG 'al in het 
begin van het jaar duidelijk maakt welke 
shiften aan de positie van de vrijwilligers 
vasthangen, zodat zij later niet voor verras-
singen komen te staan.' De kring slaagt er zo 
in om benarde situaties te vermijden. 

'Het mooie van je bij een vereniging inzet-

ten, is dat je andere mensen leert kennen en 
iets goeds doet voor de rest van de studen-
ten. Dat werkt motiverend', zegt ze. Maar 
studenten hebben de voordelen van shiften 
minder scherp in hun gedachten dan de na-
delen, zegt Vanhooren. 'Vrijwilligerswerk 

betekent niet gratis werken. Al zou een prae-
sidiumlid een mooi salaris krijgen indien die 
vergoed zou worden.' 

Individualisering
Volgens Feys speelt de lockdown ook een 

rol bij het afkalvend engagement voor de 
kringen: 'De studenten waren niet op de 
campus en voelden daarom wellicht minder 
betrokkenheid bij de kring. Dat terwijl je als 
kring net van bij de start eerstejaarsstuden-
ten moet betrekken om hen mee op te ne-
men in de kringwerking.' 

Corona mag het probleem dan wel ver-
groot hebben: studentenkringen waren al 
langer in crisis, geeft voormalig VVS voorzit-
ter Julien De Wit aan. 'Kringen kregen niet 
alle posities gevuld onder de invloed van 
individualisering. Dat is door corona in een 
stroomversnelling terechtgekomen.' 

Ook professor sociologie Ignace Glorieux 
(VUB) beweert dat die tendens al langer voor 
de pandemie is gezet. Als tijdsocioloog be-
studeert hij hoe het dagelijkse leven tijdens 
en na de coronaperiode verstoord is geweest. 
'Als samenleving evolueren we naar steeds 
meer individuele en geïsoleerde levens. 
Mensen zijn meer met zichzelf bezig dan 
met het collectief.' 

Glorieux blikt terug op zijn eigen studen-
tentijd. 'Als we vroeger iets wilden meema-

ken 's avonds, dan konden we niet op kot 
blijven, maar moesten we uit onze comfort-
zone stappen. Vandaag is dat veel minder 
het geval. De kwaliteit van het studentenle-
ven gaat achteruit: studenten amuseren zich 
in beperktere groepen.' 

'Er zijn steeds een pak minder mensen 
aanwezig op onze cantussen', zegt Mariman. 
Nochtans steken kringen veel moeite in het 
aantrekken van studenten: 'We worden ver-
plicht om mensen persoonlijk aan te spre-
ken, aulapraatjes te doen en langs te gaan in 
bibliotheken. Traditioneel reclame maken is 
niet meer voldoende,' zegt Froidmont. 

'De isolerende coronamaatregelen brach-
ten veel onverwachte bijwerkingen, wat veel 
schade heeft toegebracht', zegt Inez Ger-
meys, professor psychiatrie aan de KU Leu-
ven. Het is dan ook onmiskenbaar dat men-
sen behoefte hebben aan sociale contacten, 
legt Glorieux uit. 'Wanneer de gewoonte van 
sociaal contact wegvalt, maakt face-to-face 
contact ons ongemakkelijk.'

Community building 
Belangrijk daarbij zijn de welkomstdagen 

en onthaaldagen omdat eerstejaars daar 
voor de eerste keer in aanraking komen met 
studentenverenigingen. 'De grootste reden 
dat eerstejaars bij kringen gaan is dat ze het 
leuk vinden en erbij willen horen. Wanneer 

ze dan blijven, nemen ze geleidelijk aan 
meer verantwoordelijkheid op', zegt Ger-
meys. 'Door de lockdown hadden ze geen 
voorbeeld om naar op te kijken.'

Elin Vanhooren nam als eerstejaarsstu-
dent aan de universiteit deel aan veel acti-
viteiten, vertelt ze, 'omdat het de drempel 
verlaagt om mensen te leren kennen.' Ze 
hechtte zoveel belang aan die ervaring dat 
ze het jaar erop de positie eerstejaarswerking 
bij Politika op zich nam. 

'Het engagement van een kring hangt sa-
men bij de betrokkenheid van een kring bij 
eerstejaars', vertelt Vanhooren. 'Als zij voe-
ling hebben met Politika, krijgen ze de nei-
ging om meer betrokken te zijn, maar dat is 
nu moeilijker dan vroeger.'

'Alleen wordt er na het eerste jaar niet 
meer ingezet op community building. Niet 
elke student komt in hun eerstejaar in die 
richting terecht, het moet een aandachts-
punt blijven', zegt De Wit. 

En het fenomeen beperkt zich niet tot de 
studentenwereld. Die situatie bij kringen 
is vergelijkbaar met de situatie op de werk-
vloer, zegt Germeys. 'Het is moeilijk om 
mensen terug op kantoor te krijgen na het 
thuiswerken van corona. Mensen hebben 
zich teruggetrokken, en er komt maar lang-
zaam beweging in, zeker bij jongeren.' 

'De kwaliteit van het studenten
leven gaat achteruit'

— Ignace Glorieux, professor  
sociologie (VUB)
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'Ik word vaak ver weten een 
Rusland hater te zijn. Maar 
het tegendeel is waar'

DE LEGENDE RIA LAENEN

Of ze verrast was om gekroond te wor-
den tot legende door Veto? 'Ik vind 
het een hele eer', lacht Ria Laenen 

wanneer we haar opzoeken in haar kantoor 
op een zonnige lentedag. 'Wie ben ik om aan 
bod te komen in jullie reeks? De andere pro-
fessoren die de revue al passeerden zijn nog-
al coryfeeën.' Maar die status heeft Laenen 
ondertussen wel zelf bereikt.

Zo geeft de politicologe en slaviste al ja-
renlang het vak internationale politiek sinds 
1945, en geldt ze als een onbetwist Ruslan-
dexperte in onze regio. Wanneer ze niet voor 
de aula staat, geeft ze regelmatig duiding en 
achtergrond bij de actualiteit in de media. 
Tegelijk is ze coördinator van het Internati-
onal Office van de Faculteit Sociale Weten-
schappen, waarvoor ze onder meer studen-
ten warm maakt om naar het buitenland te 
gaan. 

Master na master
Toch stond het niet per se in de sterren 

geschreven dat Laenen een academische 
carrière zou uitbouwen. Zo was ze de eerste 
in haar familie die de stap zette naar de uni-
versiteit. 'Het was absoluut geen eviden tie 
dat ik een doctoraat zou behalen, laat staan 
zou gaan studeren aan de universiteit', ver-
telt Laenen. Ze bleef 
meteen plakken. 

In Londen deed ze 
er onmiddellijk daar-
na nog een master 
bij in Oost-Europese 
studies, maar Laenen startte met Slavistiek 
in Leuven. 'Ik wilde iets doen met taal en 
literatuur. Tegelijkertijd wilde ik de ontwik-
kelingen in de wereld beter volgen: ook jour-
nalistiek stond bijvoorbeeld op mijn lijstje. 
Slavistiek bood zo de ideale combinatie om 
me te verdiepen in één regio vanuit die ver-
schillende invalshoeken.'

Tijdens en na haar doctoraat aan de KU 
Leuven, verving ze al eens haar promotor 

Katlijn Malfliet voor een les. En van 
het een kwam het ander. 'Het werd 
al snel duidelijk dat ik heel graag les 

gaf', lacht ze. Ze is dan ook verheugd om te 
horen dat ze erom bekend staat elke student 
– met welke studie achtergrond dan ook – 
mee te nemen in haar lessen. 

'Ik probeer, ook als het gaat om grote groe-
pen, ervoor te zorgen dat iedere student die 
in de aula zit nooit het gevoel te geven dat 
die dom is omdat die iets niet weet', zegt 
Laenen. 'Ik heb mij er als student immers 
dikwijls aan geërgerd wanneer een prof iets 
probeer de uit te leggen, maar voorbij ging 
aan de basis. Zij die al goed mee zijn met 
de basis, kunnen dan uitblinken op het ex-
amen.'

'Het is niet onmogelijk om het maximum 
aantal punten te halen. Het is een arrogante 
houding om te beweren dat een 20/20 onmo-
gelijk is: er bestaat wel degelijk een perfect 
antwoord, als je ook goed onderbouwde vra-
gen stelt.'

U droeg uw nieuwe boek Een heel 
klein beetje vrede op aan uw studen
ten.

Ria Laenen: 'Ik beschouw onderwijs nooit 
als eenrichtingsverkeer. Ik kan altijd iets 
van jullie leren: door een vraag die gesteld 
wordt, of wanneer blijkt dat studenten iets 
niet weten. Dan stel ik me de vraag: waarom 

zouden ze dat al moeten weten? Ik stop veel 
energie in mijn lessen, maar dat haal ik er 
ook weer heel makkelijk uit. Lesgeven is al-
tijd een vorm van dialoog, ook al zit de over-
grote meerderheid daar gewoon om notities 
te nemen.'

Ook door de befaamde quiz over in
ternationale politiek die u tijdens de 
les organiseert, bent u bij de studen
ten geliefd.

'Ik vind het merkwaardig dat dat niet in 
andere lessen gebeurt. Ik pak dat old fashio-

ned aan, zonder smartphones maar met het 
opsteken van papiertjes. Dat valt blijkbaar in 
de smaak. Voor mij is het een leuke oefening 
om te beslissen welke vragen ik zal stellen, 
want ik probeer er altijd voor te zorgen dat er 
een duidelijke link is met de leerstof.'

'Ik wil de studenten dan ook prikkelen om 
de actualiteit te volgen. Als ik ze aangemoe-
digd heb om, nog nadat ze het vak gevolgd 
hebben, verbanden te leggen tussen mijn 
vak en de actualiteit, dan ben ik in mijn op-
zet geslaagd.'

U vraagt input van studenten, maar 
liet in De Morgen optekenen dat ze 
steeds extremer worden, langs beide 
kanten van het politieke spectrum. 
Hoe gaat u daarmee om in hoorcolle
ges?

'Dat is in de hele maatschappij zo. Maar 
als het op één plek zou moeten kunnen om 
met de nodige nuancering en respect voor 
menings verschillen zelfs over politiek ge-
voelige thema's te praten, dan zou dat in de 
setting van een les moeten zijn.'

'Als ik vakken over Russische politiek do-
ceer, stel ik tot mijn eigen verbazing vaak 
vast dat er toch wel wat studenten zijn die 
het beleid van Poetin soms inspirerend vin-

den, of zelf stand-
punten innemen die 
aangeven dat wat er 
nu Oekraïne gebeurt 
volkomen de schuld 
is van het Westen. 

Maar ik merk gelukkig dat bij een aantal van 
hen, naarmate het semester vordert, expli-
ciet heeft aangegeven dat hun visie erover 
veranderd is. Dat is het grootste compliment 
dat je van een student kan krijgen.'

Gorbatsjovgeneratie

U ging Slavistiek studeren tijdens de 
optimistische jaren negentig. Een 
periode die we ons nu nog amper 
kunnen voorstellen.

'Dat waren de piekjaren van het aantal stu-

denten dat Russisch ging studeren. Na de val 
van het communisme werd volop gedacht 
dat het land zich zou openen voor de wereld, 
en dat er veel zaken gedaan konden worden. 
Dat was niet mijn motivatie, maar wel die 
van enkele medestudenten. Verschillende 
zaken spraken mij aan bij de opleiding, maar 
ik kreeg erdoor ook toegang tot de Russische 
literatuur.' 

'In ieder geval was ik echt een student van 
de Gorbatsjovgeneratie. Die had een grote 
popu lariteit in het Westen, in Rusland veel 
minder. Wij waren opgegroeid in de Koude 
Oorlog, en Gorbatsjov durfde het aan om te 
spreken over het doorbreken van de nucle-
aire wapenwedloop en te pleiten voor dia-
loog tussen het Oosten en het Westen. Nu 
klinkt dat vreemd, maar ik keek naar hem 
op. Gorbatsjov was voor mij een inspirerend 
figuur. En onder slavisten was ik zeker niet 
de enige.'

Voor studenten is het nu vaak moei
lijk om op te kijken naar Rusland. 
Kan je de Russische cultuur nog be
wonderen?

'Ikzelf kan die opsplitsing nog maken. Ik 
kan bijvoorbeeld nog genieten van Russi-
sche klassieke muziek, die arme componis-
ten hebben niets te maken met wat er nu 
gebeurt. Het zou jammer zijn als we de rijke 
Russische cultuur naar de prullenmand ver-
wijzen, maar tegelijkertijd begrijp ik het dat 
jongeren er niet voor staan te springen. Dat 
is regelrecht Poetin zijn schuld. Hij heeft de 
volledige Russische cultuur bezoedeld, ter-
wijl hij die beweert te beschermen.' 

'Ik word vaak verweten een Ruslandhater 
te zijn. Maar het tegendeel is waar. Ik ben 
een Russofiel, maar dan heb ik het over een 
ander Rusland. Ik zie het land zo graag dat ik 
wil dat het er anders aan zou toegaan.' 

Hebt u dan heimwee naar de jaren 
negentig, naar het Rusland van uw 
studietijd?

'Zeker niet. Dat waren voor de Russen zelf 
niet de meest fantastische jaren. Er was eco-
nomische chaos, oligarchie: het was daar 
echt het Wilde Westen. Als student en jonge 
onderzoeker was dat fascinerend, maar er le-
ven was geen geschenk.' 

'Wat toen wel kon, was meteen op het vlieg-
tuig stappen naar Moskou om met de trein 
door het land te trekken. Ik had er ook veel 
projecten met Russische collega's. Nu moet 
ik me de vraag stellen: wordt dat ooit terug 
mogelijk tijdens mijn loopbaan? Rusland 
sluit zich en zal niet snel terug opengaan.' 

Hoe verkrijgt u nog informatie van 
een land dat zo gesloten is?

'Ik heb gelukkig jarenlang geïnvesteerd in 
het opbouwen van een netwerk. Nu klinkt 
dat heel rationeel, maar dat ging vrij spon-
taan. Ik heb er oprechte vriend schappen 
opgedaan en dat blijft zo. Het klinkt tegen-
woordig haast fout als je zegt dat je Russi-
sche vrienden hebt. Maar die heb ik, en ze 

Geliefd in de media voor haar heldere duiding bij de gewichtige actualiteit, maar 
ook geliefd bij studenten voor haar memorabele lessen internationale politiek. 
Het was tijd om Ria Laenen officieel te huldigen als legende. 'Maar ook wij zijn 
slechts mensen.'

tekst Elias Fret
 Pieterjan Douchy
beeld Femke Van Crombrugge

'Tot mijn eigen verbazing zijn er heel 
wat studenten die het beleid van 

Poetin soms inspirerend vinden'

'Het klinkt tegenwoordig haast fout als 
je zegt dat je Russische vrienden hebt'

12 13



zijn ontzettend kritisch voor het Poe-
tinregime en zouden niet liever heb-
ben dan dat Oekraïne de oorlog wint. 
Velen van hen zijn overigens het land 
ontvlucht.'

Voor zo'n netwerk moet je Rus
sisch spreken, maar sinds 2017 
kan je geen Slavistiek meer vol
gen aan de universiteit.

'Dat is bijzonder jammer, maar aan 
de KU Leuven hebben we nog altijd 
een breed aan bod aan vakken over 
Rusland. Er zijn ook tal van mogelijk-
heden om Russisch te gaan studeren, 
aan het Centrum voor Levende Talen 
in Leuven bijvoorbeeld. Ik hoor van de 
docenten daar dat het aantal studen-
ten de dieperik ingaat. Vroeger gingen 
velen Rus sisch studeren omwille van 
de professionele contacten, die zijn nu 
doorgeknipt.' 

Wat is een centraal inzicht in 
uw academische carrière?

'Ik ben tot de vaststelling gekomen 
dat Rusland al heel lang assertief te 
werk gaat en steeds agressiever wordt 
in haar toon en daden. Ik beweer niet 
dat ik de oorlog in Oekraïne had voor-
speld, dat heeft niemand gedaan, 
maar de manier waarop heeft me niet 
verbaasd.' 

'Het streven naar de status van een 
grootmacht en dat proberen afdwin-
gen via alle mogelijke manieren, des-
noods via de militaire, dat typeert Poetin. 
Vaak wordt bij die agressiviteit gewezen op 
de annexatie van de Krim in 2014. Maar voor 
mij is het jaar 2008 belangrijk, toen Rusland 
Georgië binnenviel. Het Westen heeft daar-
op te laks gereageerd en gaf het Kremlin de 
boodschap dat het met veel kan wegkomen.'

Het Westen heeft Rusland te lang 
met een fluwelen handschoen be
handeld?

'De jaren negentig waren voor Rusland 
een moeilijke periode, maar uit dat dal is het 
land snel geklommen, dankzij de export van 
olie en gas naar Europa. Daarom vind ik het 
heel interessant dat de Europese Unie steeds 
energieafhankelijker werd van Rusland, ter-
wijl de twee op politiek vlak verder uit elkaar 
groeiden. En Poetin aarzelde echt niet om 
energie als geopolitiek drukkingsmiddel te 
gebruiken. Toch ging de EU steeds verder 
met het aanleggen van nieuwe pijpleidin-
gen.'

Mediaprof? 

Even iets anders. U bent dagelijks 
bezig met internationalisering. Is de 
zogenaamde 'verengelsing' een fic
tief spook, of een realiteit?

'Dat is een opgeblazen verhaal. In 
de praktijk merken jullie toch ook 

dat je kwalitatief onderwijs in het Neder-
lands kan genieten? Maar je kan er tegelijk 
niet omheen dat Engels domineert als aca-
demische taal, dan lijkt het me niet zo onver-
standig om studenten daar ook van te laten 
proeven door ook Engelstalige vakken aan te 
bieden.'

U schreef Een heel klein beetje vrede 
in het Nederlands. Een bewuste keu
ze?

'Zeker. Het wordt ook gebruikt in een ba-
chelorvak, dus het was de ambitie om een 
heel toegankelijk boek te schrijven. Maar 
versta me niet verkeerd: hoewel ik een groot 
pleit bezorger ben van internationalisering, 
moedig ik een goede Nederlandse taalbe-
heersing even goed aan.'

'Het klinkt misschien idealistisch, maar ik 
wil wat dat betreft ook het goede voorbeeld 
geven en verzorgde taal hanteren tijdens de 
les. Ik doe ook mijn best om geen al te hoog-
dravende taal, of oubollige woorden te ge-
bruiken. Al verschillen mijn dochter en ik 
daarover van mening.' (lacht) 

U omarmt uw rol als wetenschaps
communicator door vaak duiding te 
geven bij de actualiteit in de media. 
Waar ligt de grens tussen je maat
schappelijke opdracht vervullen, en 
een 'mediaprof' worden?

'Ik vind dat een heel moeilijke evenwichts-
oefening. Vaak krijg ik te horen dat ik heel 

veel in de media kom, toch weiger ik 
meer dan zeven tig procent van de aan-
biedingen. Maar als er collega's zijn 
die op elke vraag ingaan, dan neemt 
dat meer tijd in beslag dan een full-
time job. Dan kan je je andere taken 
ook gewoon niet meer vervullen.' 

Hoort het bij het het takenpak
ket van een professor om te 
communiceren naar een breed 
publiek?

'Zeker wel, en om een bijdrage te le-
veren aan het maatschappelijke debat. 
Dat geldt bij uitstek voor zij die in de 
Sociale Weten schappen actief zijn. De 
maatschappij en de wereld zijn onze 
onderzoeksdomeinen, dan zijn wij ook 
de eersten die daar een bijdrage aan 
moeten leveren.' 

'Anderzijds begrijp ik ook wel dat 
sommige academici daar niet op in-
gaan, en liever onder zoek doen of 
lesgeven in plaats van in een media-
format te stappen. Telkens wanneer ik 
in een televisiestudio zit, moet ik zelf 
over een bepaalde drempel. Ik zit daar 
altijd buiten mijn comfortzone, en zet 
voor mezelf ook wel een paar grenzen 
aan bepaalde vragen vanuit de media.'

Over welke drempels moeten 
academici stappen wanneer ze 
in de media verschijnen?

'Veel van hen hebben decennialan-
ge kennis over bepaalde thema's, en 

moeten dan plots heel simplistische vragen 
beantwoorden. Je komt bijna per definitie 
met een gevoel van frustratie uit een tele-
visiestudio. Je hebt niet de nuance kunnen 
brengen die je wou, het wordt bovendien live 
uitgezonden, en je mailbox zit de volgende 
dag vaak vol met haat berichten. Is dat iets 
wat je jezelf wil aandoen? Niet per se.'

'Als vrouwelijke expert word je bovendien 
ook aangesproken op welke kleren je aan 
had, of hoe je haar lag. Je kan het bij voor-
baat alleen maar fout doen. Om die drem-
pels proberen te overwinnen, is voor mij ook 
een oefening geweest. Ik heb alle respect 
voor zij die daarom niet in de media willen 
opdraven. Academici worden daar ook niet 
voor opgeleid.'

Faculteiten stimuleren hun profes
soren wel steeds meer om in de me
dia te komen. Worden ze daar dan 
niet op voorbereid?

'Aan onze faculteit bijvoorbeeld worden 
mediaoptredens niet echt gestimuleerd. 
Ik heb wel weet van enkele professoren die 
mediatraining krijgen. Maar we moeten op-
passen dat we geen politici met debat fiches 
worden. Wij hebben onze kennis, en mogen 
ook wat minder streng voor onszelf zijn. Stu-
denten hebben vaak een beeld van een door-
snee academicus. Maar sommigen zijn beter 
in onderzoek dan in lesgeven, en vice versa. 
Wij zijn ook maar mensen.' (lacht) 

JOUW RECHT UITGELEGD STUDENTENJOBS

Werken als student, 
hoe doe je dat?
In 'Jouw recht uitgelegd' doorprikt Veto de bubbel van 
de juridische wereld. Deze keer: in welke hoedanig-
heden kan je als student een centje bijverdienen?

Een weekendjob in de lokale bakkerij, 
mee werken in het familiebedrijf of na 
je laatste examen wat shiften opne-

men in de horeca: het is voor veel studenten 
realiteit. Werken als student lijkt vanzelf-
sprekend, maar achter de schermen bestaat 
er een kluwen aan regels en statuten. Wij 
gidsen je erdoor.

1. Jobstudent
Als jobstudent blijf je in de eerste plaats 

student. Je werkt dus ook onder een 
studenten overeenkomst, die maximaal 
twaalf maanden duurt. Duurt je contract 
langer, dan word je beschouwd als een gewo-
ne werknemer. Het voordeel? Als jobstudent 
heb je recht op een minimum loon per uur 
en betaal je slechts een beperkte solidari-
teitsbijdrage in plaats van volledige sociale 
bijdragen. 

'Men geeft eigenlijk een gunst', vertelt Paul 
Schoukens, professor sociale zekerheids-
recht aan de KU Leuven. 'Je bent vrijgesteld 
van bijdragen, maar daar staat wel tegenover 
dat je geen sociale rechten opbouwt.' Dat be-
tekent dat je bijvoorbeeld geen bescher ming 
geniet bij ziekte of werkloosheid.

Wel behoud je als student je statuut in de 
ogen van de sociale zekerheid: je blijft ten 
laste van je ouders en behoudt je recht op 
gezondheidszorg en gezinsbijslag, zolang je 
onder de geldende grenzen blijft. De nieuwe 
regering-De Wever besliste enkele weken ge-
leden dat je tot 650 uur per jaar mag werken 
onder dit voordelige statuut.

tekst Charlotte Engelen
 Thomas Couwenberghs
 Margo Meyns
 Cleo Croonenberghs
beeld Sousanna Zacharian

2. Werkstudent
Werkstudenten zijn in de eerste plaats 

werknemers en combineren hun job met 
een studie. Ze genieten bepaalde voorzie-
ningen, zoals gespreide examens of toegang 
tot lesopnames. 'Een werkstudent is een ge-
wone werknemer die gefaciliteerd wordt om 
de lessen te kunnen volgen', verduidelijkt 
Schoukens.

Dioni Heymans, doctorandus en werk-
student aan de KU Leuven, getuigt: 'Flexi-
biliteit was het belangrijkste, het was voor 
mij namelijk niet mogelijk om naar alle 
lessen te gaan. Dankzij het werkstudenten-
programma kreeg ik toegang tot lesopnames 
en kon ik mijn dag beter indelen.'

Het statuut is geen wettelijke regeling, 
maar een interne regeling aan de KU Leuven. 
Om hiervoor in aanmerking te komen, moet 
je minstens tachtig uur per maand werken of 
halftijds van wat gangbaar is in jouw sector.

De aanvraag om het statuut te bekomen 
verloopt via KU Loket, waar je ook documen-
ten zoals je arbeidsovereenkomst moet up-
loaden. 'Eenmaal verstuurd, denk ik dat dat 
binnen dezelfde week nog gelukt is', weet 
Heymans.

3. Student-zelfstandige
Wie naast zijn studie een 'zelfstandige ac-

tiviteit' wil uitoefenen, kan het statuut van 
student-zelfstandige aanvragen. Dat geldt 
voor studenten tussen 18 en 25 jaar die min-
stens 27 studiepunten per jaar opnemen of 17 
lesuren per week volgen.

Hier kijkt men niet naar het aantal uren, 
maar naar inkomen. 'Blijf je onder de grens 
van 8.504,44 euro per jaar, dan betaal je geen 
sociale bijdragen', legt Schoukens uit. 'Ga je 
daarover, dan betaal je wel, maar binnen een 
gunstig regime.' 

Hier geldt dezelfde logica als bij jobstu-
denten: wie geen bijdragen betaalt, bouwt 
ook geen sociale rechten op. Geen zorgen, 
je blijft als student-zelfstandige wel gewoon 
mee verzekerd via je ouders.

4. Student-vrijwilliger
Als student kan je je ook inzetten als vrij-

williger. Daarvoor krijg je in principe enkel 
een onkostenvergoeding die je niet hoeft 
aan te geven bij de belastingen. Je mag dat 
gerust combineren met een studentenjob, 
zolang de taken in beide rollen duidelijk van 
elkaar verschillen.

'Veel studenten denken dat ze sociaal ver-
zekerd zijn als vrijwilliger, omdat ze er soms 
een vergoeding voor krijgen', zegt professor 
Schoukens. 'Maar dat geld is in principe lou-
ter een onkostenvergoeding.' Zolang je on-
der de wettelijke grens blijft, hoef je dus geen 
belastingen of sociale bijdragen te betalen. 

Heb je vragen over jouw statuut als werkende 
student? Spring binnen bij KU Leuven Stuvo 
of bekijk hun website. Dit is geen juri-
disch advies. Mogelijke nuances en 
uitzonderingen werden achterwege 
gelaten.

Let op met bijverdienen:  
te veel is soms écht te veel

Een centje bijverdienen naast je studie is 
natuurlijk mooi meegenomen. Maar let op: 
wie te veel werkt of verdient, riskeert zijn sta-
tuut als 'kind ten laste' te verliezen.

Dat statuut levert zowel voor je ouders als 
voor jou voordelen op: je ouders krijgen fisca-
le voordelen en jij betaalt geen belastingen en 
sociale bijdragen. Verdien je te veel? Dan val 
je uit het stelsel en verliezen jullie allebei die 
voordelen.

'Die drempels zijn er niet zomaar', waar-
schuwt Schoukens. 'Ze zorgen ervoor dat 
studenten betaalbaar kunnen werken zonder 
bij te dragen aan de sociale zekerheid. Maar 
het systeem heeft ook een keerzijde: hoe 
meer uren studenten immers presteren, hoe 
groter de druk op de normale werking van 
de arbeidsmarkt voor laaggeschoolde arbeid 
én voor de financiering van de sociale zeker-
heid.'

'Het systeem is fragiel: hoe meer 
uren studenten immers pres
teren, hoe groter de druk op de 
arbeidsmarkt én de sociale kas'

— Paul Schoukens, professor sociale 
zekerheidsrecht (KU Leuven)
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REPORTAGE ONDERWIJS IN DE GEVANGENIS

Studeren in de cel: 'Je 
kan gewoon weg niet op 
je gemak leren'

Overbevolking in gevangenissen is al 
langer dan vandaag een heet hangij-
zer in de Belgische politiek. De Bel-

gische Staat heeft over de jaren heen een 
hele resem aan veroordelingen door het 
Europees Hof voor de Rechten van de Mens 
opgepot, vanwege het schenden van diverse 
mensenrechten in haar vaak mensonteren-
de behandeling van gevangenen.

In hun uitzichtloze situatie is contact met 
de buitenwereld voor veel gedetineerden 
een opkikker. Als ze ondertussen nog iets 
kunnen bijleren, is dat mooi meegenomen. 
In veel Belgische gevangenissen 
worden daarom opleidingen ge-
organiseerd, waar gedetineer-
den vrijwillig aan kunnen deel-
nemen.

Zeventig cent per les
In tegenstelling tot de meerderheid van 

de Belgische gevangenissen kampt Leu-
ven Centraal niet met een overbevolkings-
probleem. 'Hier kunnen gedetineerden hun 
jaren op een normale manier uitzetten', ver-
telt Danny Lemmens, lesgever in de gevan-
genis Leuven Centraal. 'Let op, zo'n cel is wel 
echt klein. Maar bijna iedereen heeft hier 
zijn eigen cel, met een tv, een koelkastje, een 
kookplaat…'

Danny is een lichtpuntje in het vaak mono-
tone leven van gedetineerden. Elke dinsdag 
en woensdag geeft hij, in een van de compu-
terlokaaltjes van Leuven Centraal, de mo-
dule 'Cijfergegevens Verwerken' aan twaalf 
gedetineerden. 'Ik doe die job al vijftien jaar, 
er zitten ook mannen bij die al vijftien jaar in 
mijn klas zitten. Sommigen halen hun diplo-
ma in de gevangenis, maar voor velen is het 
eerder een vorm van bezigheidstherapie.'

Naast bezigheidstherapie kunnen 
de lessen zelfs een bron van inkom-
sten zijn voor de leerlingen. 'Het is 

de enige plek die ik ken waar mensen ze-
ventig cent per uur krijgen om les te volgen', 
zegt Danny. 'Het is voor sommige mensen 
hun enige manier om inkomsten te verga-
ren, hoe klein ze ook zijn.'

De gevangenispopulatie in Leuven Cen-
traal bestaat uit mensen die reeds veroor-
deeld zijn, en vaak voor meerdere jaren 
vastzitten. Dat zorgt voor een zekere ge-
moedsrust bij de gedetineerden, aldus Dan-
ny. 'Vanaf hun straf wordt uitgesproken, we-
ten ze dat ze er het beste van zullen moeten 
maken.'

Al vormt de heterogeniteit van de groep 
wel een uitdaging voor lesgevers. 'Er zijn 
mensen tussen van alle uithoeken van de 
samen leving. Sommigen kunnen heel goed 
met de computer overweg, anderen zijn hal-
ve analfabeten. Maar toch lukt het me om 
hun dingen bij te leren.'

Waar Leuven Centraal een gevangenis is 
voor veroordeelde gedetineerden, is de Leu-
vense Hulpgevangenis voornamelijk een 
arresthuis, een type gevangenis waar per-
sonen verblijven die nog niet veroordeeld 
zijn, doorgaans in afwachting van hun pro-
ces. 'Die mannen lopen daar allemaal op de 
tippen van hun tenen van de onzeker heid', 
vertelt Danny. 'Ik heb daar ook even les gege-
ven, de sfeer is daar volledig anders. Ik had 
zo ooit bijna een aanvaring met een gedeti-
neerde, gelukkig is er toen op tijd een cipier 
tussengekomen.'

'Als ik binnenkom, voel ik me meteen in 
een andere wereld, een ongemakkelijke we-
reld.' Al is werken in de gevangenis niet he-

lemaal kommer en kwel, verzekert Danny. 
'Ik kom ondertussen goed overeen met een 
paar van die mannen. Zo is er een zeventi-
ger die me onlangs vroeg om foto's van zijn 
vijftien jaar jongere Braziliaanse vriendin 
in sexy lingerie af te printen.' Of hij dat ook 
gedaan heeft? 'Aan de pastoor, waar hij ook 
goed mee overeenkomt, kon hij zo iets niet 
vragen, hè?'

Op vakantie
Er komt heel wat kijken bij het organiseren 

van onderwijs in gevangenissen. Veiligheids-
risico's moeten gerijmd kunnen 
worden met het recht op onder-
wijs, wat niet altijd evident is. 
Op dat kruispunt tussen onder-
wijs en justitie — twee minis-
teries die niet bekendstaan om 

hun vlotte communicatie en bovendien op 
een ander beleidsniveau liggen aangezien 
onderwijs een Vlaamse bevoegd heid is, en 
justitie een federale — bevindt zich VOCVO, 
de vzw die van de Vlaamse overheid de taak 
heeft gekregen onderwijs te organiseren in 
de Vlaamse gevangenissen.

Merel De Maeseneer, onderwijscoördina-
tor voor Leuven Centraal, legt uit wat VOCVO 
doet. 'Wij geven zelf geen les, maar we zorgen 
ervoor dat leerkrachten hun vakken kunnen 
aanleren binnen de muren.' Dat doen ze in 
samenwerking met Ligo, een netwerk van 13 
Centra voor Basiseducatie in Vlaanderen en 
Brussel die volwassenen zonder diploma se-
cundair onderwijs ondersteunen bij het ver-
sterken van hun vaardigheden, en CVO, het 
Centrum voor Volwassenenonderwijs.

VOCVO faciliteert op die manier een uit-
gebreid aanbod aan opleidingen, dat elk 
jaar uitbreidt. 'We zorgen voor Digitale Ge-
letterdheid, lessen Nederlands, beroepsop-
leidingen, tweedekansonderwijs, …', aldus 
Merel. Dieuwke Goedemé, onderwijscoördi-

nator in de gevangenis van Mechelen voegt 
toe dat de taalopleidingen heel populair zijn: 
'Mensen leren Spaans of Italiaans, voor wan-
neer ze op vakantie zouden gaan.'

Ook hier is het type gevangenis van be-
lang: 'Voor mensen in voorhechtenis orga-
niseren we enkel korte opleidingen, van 40 
of 60 uur. In arresthuizen zit je immers elke 
week met een heel andere populatie', vertelt 
De Maeseneer. 'Daar zitten de klassen ook 
altijd vol. In strafhuizen ('gewone' gevan-
genissen, red.) daarentegen dunt de groep 
doorheen het jaar meestal wat uit. Mensen 
komen vrij of verliezen interesse.'

Naar de rechtbank
In 2018 startte de gedetineerde Big Mama* 

(B.M.) een gerechtelijke procedure op, waar-
bij hij samen met vijf anderen voor de bur-
gerlijke rechtbank toegang tot Toledo wou 
afdwingen. 'Het is een lange strijd geweest', 
vertelt hij. 'De meerderheid van de gedeti-
neerden durft het niet aan om tegen de staat 
te procederen, uit angst om eventuele gunst-
maatregelen zoals uitgangen en voorwaar-
delijke invrijheidstelling in het gedrang te 
brengen.'

'Waar eerst het evidente argument werd 
geopperd dat onbeperkte internettoegang 
een onbeheersbaar veiligheidsrisico zou in-
houden, zorgde de coronapandemie ervoor 
dat er een telefoontoestel op cel werd geïn-
stalleerd, die ook via het internet werkte', 
blikt B.M. terug. 'Voor de rechter was het dan 
ook niet duidelijk wat nu net het veiligheids-
risico inhield.'

B.M. en zijn vijf 'partners in crime' wonnen 
de rechtszaak. Vijf van hen hebben intussen 
via creditcontracten zo'n driehonderd stu-

diepunten gesprokkeld, de zesde heeft zijn 
middelbaar diploma behaald en begon dit 
jaar aan zijn KUL-traject. 

Ze zijn de enigen in Leuven Centraal die 
een universitaire opleiding volgen, en de 
enige met - weliswaar beperkte - toegang tot 
het internet. Op de vraag of internettoegang 
een grote meerwaarde is, antwoordt B.M. 
droogjes 'Deuh… Kun jij zonder?'

Een universitair diploma behalen in de ge-
vangenis is niet vanzelfsprekend. 'De groot-
ste moeilijkheid is zelfdiscipline, een tweede 
is dat je weinig tot geen feedback kan krijgen 
van proffen en medestudenten', vertelt B.M.. 
'Uiteindelijk is de KU Leuven niet voorzien 
op gedetineerde studenten. Daar staat dan 
wel tegenover dat wat er voor ons gedaan 
kan worden, ook gedaan wordt. Zeker over 
Stuvo en de respectievelijke studiebegelei-
ders kan ik alleen maar lovend spreken.'

Hij wisselt af tussen zijn cel en andere 
ruimtes om te studeren. 'Soms motiveert het 
lokaal je omdat je er met je medestudenten 
zit, soms kan je zelfs de ademhaling van de 
ander niet verdragen. Frustraties worden in 
detentie altijd veel feller ervaren.'

Komaf met het verleden
Iedereen is het eens over de belangrijke rol 

die een diploma of zelfs maar het volgen van 
een opleiding kan spelen in het reïntegratie-
proces van een ex-gedetineerde. 'Het volgen 
van zo'n opleiding kan heel wat helpen om 
vervroegd vrijgelaten te worden', zegt Dan-
ny. 'Het laat zien dat je aan jezelf wil werken 
en wil vooruitgaan in het leven.'

'De samenleving vindt diploma's heel be-
langrijk', vertelt Merel. 'Maar het gaat verder 
dan dat, veel gedetineerden hebben al heel 
hun leven een gevoel van falen. Wanneer ze 

een diploma of attest in handen krijgen, zie 
je ze even helemaal opleven.' Ook Dieuwke 
ziet er het nut van in: 'Gedetineerden leren 
hoe ze verantwoordelijkheid moeten opne-
men tijdens de lessen. Zo worden ze heel wat 
sociale vaardigheden bijgebracht.'

Voor Big Mama zit de motivatie dieper dan 
enkel het behalen van een diploma. 'Ik kom 
uit een marginaal gezin met een pak schul-
den, drank-, misbruik- en geweldproblema-
tieken en zonder een echt vast adres', vertelt 
hij. 

'Op mijn veertiende had ik al meer dan 
dertig scholen gezien. Op een gegeven mo-
ment heeft mijn achtergrond me ingehaald 
en kwam ik in de gevangenis terecht.' Voor 
hem is het behalen van een diploma deels 
komaf maken met zijn verleden, zo wil hij 
een voorbeeld zijn voor jongvolwassenen die 
niet geïntegreerd zijn in de maatschappij.

'Iemand die in de gevangenis zit, wordt 
door andere mensen vaak bestempeld als 
een slechte mens', zucht Lemmens. 'Terwijl 
iedereen wel eens stommiteiten uithaalt. 
Maar het zijn en blijven mensen, met hun 
eigen dromen en talenten.'

Overbevolking
Enkele cijfers: in maart 2025 waren er 

zo'n 13.000 gedetineerden in België, terwijl 
er maar plaats is voor 11.020. Tweeduizend 
mensen zonder bed dus. De gevangenis van 
Gent, een van de ergste gevallen van België, 
heeft een capaciteit van 234 mensen. In 2024 
telde het wekelijkse gemiddelde 449 gedeti-
neerden. Dat zorgde voor een onhoudbare 
situatie, met 51 gedetineerden die in decem-
ber 2024 op de grond moesten slapen.

In het arresthuis van Mechelen is er nor-
maal gezien plek voor 84 mensen, één per 
cel, vertelt Goedemé. 'In elke cel is er ech-
ter een stapelbed neergezet, het arresthuis 
draait de facto dus op dubbele capaciteit. 
Dat is nog zonder de personen die op een 
matras op grond slapen meegerekend.'

Zulke volle cellen en bijkomend een ge-
brek aan mentale en fysieke rust hebben een 
groot effect op studenten in de gevangenis. 
'In de monocellen (cellen voor één persoon, 
red.) in Mechelen heeft iedereen misschien 
wel een bed, maar er is nog steeds maar één 
bureau en één stoel. Dan kun je gewoonweg 
niet op je gemak leren.'

'Om te kunnen leren, moet je openstaan', 
beaamt De Maeseneer. 'Dat wordt heel moei-
lijk in een omgeving waar je constant onder 
stress staat. Hoe meer mensen er zijn op zo'n 
kleine oppervlakte, hoe meer stress.'

Dat overbevolking voor stress zorgt, kan 
B.M. alleen maar beamen. 'Studeren in een 
arresthuis, zoals toen ik net begon, en waar 
je met drie man in een kamertje van twee op 
vier moet vertoeven is op zijn zachtst gezegd 
heel stresserend. Iemand die afkickt van 
heroïne is geen bron van rust.' 

'Als ik binnenkom, voel ik me meteen in een andere wereld, een ongemakkelijke wereld', zegt Danny Lemmens, 
leerkracht in de gevangenis.

Terwijl de Belgische gevangenissen kampen onder de overbevolking, zijn zij 
voor veel ge detineerden juist een plek om zichzelf opnie uw te ontdekken en 
nieuwe kansen te grijpen. 'Wanneer ze een diploma of attest in handen krijgen, 
zie je ze even helemaal opleven.'

tekst Jesse Bruggemans
 Elias Fret
beeld Simeon Duwel
 Elias Fret

'Gedetineerden leren hoe ze verantwoorde
lijkheid moeten opnemen tijdens de lessen'
— Dieuwke Goedemé, onderwijscoördinator in gevangenis van Mechelen

'Iemand die afkickt van heroïne is 
geen bron van rust'

— Big Mama

'Studeren wordt moeilijk in een 
omgeving waar je constant onder 
stress staat'

— Merel De Maeseneer

*Big Mama is een gefingeerde naam.
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ANALYSE RECTORVERKIEZINGEN

Lesopnames en examenvrije zomer? 
Dit willen de drie rectorkandidaten

Vorige week ging de campagne voor de 
aan staande rectorverkiezingen offi-
cieel van start. Donderdag publiceer-

den alle kandidaten hun programma. De 
voorstellen gaan van een hervorming van de 
acade mische kalender tot meer maatschap-
pelijke standpuntinname op heikele onder-
werpen als bijvoorbeeld het conflict in Gaza.

Drie kandidaten nemen het in de komen-
de weken tegen elkaar op. Tine Baelmans, 
huidig vicerector Onderwijsbeleid, maakte 
haar kandidatuur als eerste bekend. Daar-
na volgden Peter Lievens, huidig vicerector 
Internationaal Beleid, en gastro-enterologe 
Severine Vermeire, sinds 2020 onderzoeks-
coördinator van de groep Biomedische We-
tenschappen. Veto licht hun belangrijkste 
thema's voor jou uit.

1. Examenvrije zomer? 
De drie kandidaten erkennen dat de hui-

dige indeling van het academiejaar niet op-
timaal is, ook niet voor studenten. Zo is de 
lange tijdspanne tussen de examenperiode 
in januari en de herkansingen in augustus 
niet prestatiebevorderend. Bovendien zijn 
de her examens in augustus een bijkomende 
last voor het personeel tijdens de voorberei-
ding van het nieuwe academiejaar. 

Alle kandidaten geven aan op zoek te gaan 
naar oplossingen door rekening te houden 
met de faculteiten, studenten en profes-
soren. Lievens profileert zich in ieder geval 
het sterkst. 'We willen structureel een onder-
wijs- en een examenvrije zomer periode van 
minstens zes weken verankeren in de acade-
mische kalender', klinkt het in zijn program-
ma. 

Dat moet voor Lievens gepaard gaan met 
de verschuiving van de herexamens, dichter 
bij de eerste examenkansen. Die verschui-
ving kan volgens het programma samen-
gaan met meer ruimte voor vooral formatie-
ve permanente evaluatie, zolang die tijdens 
het academiejaar niet voor te veel druk op 
de studenten zorgt. Feedback met de ruimte 
om fouten te maken, zonder voortdurende 
quotering, zou daarbij centraal staan.

Baelmans wil wel nadenken over een 
eventuele hervorming van de academische 
kalender, maar doet dat liever niet over-

haast. Omdat eerst 'doordacht over-
leg zonder voorafnames en met alle 
stakeholders' over het onderwerp 

nodig is, spreekt ze zich er nog niet definitief 
over uit. 

Ook Vermeire plaatst vraagtekens bij 
een al te enthousiaste hervorming van het 
academie  jaar. Volgens haar is de eventuele 
uitrol daarvan zo complex dat ze meer dan 
één bestuursperiode van vier jaar in beslag 
zou nemen. Naar eigen zeggen kan zo'n pro-
ject dan ook enkel slagen na goed overleg 
met de Vlaamse universiteiten en de ver-
schillende hoger onderwijsinstellingen van 
Associatie KU Leuven, zoals de UCLL.

aula's tot gevolg.
Een gevaar waar ook de kandidaten oog 

voor hebben. Tine Baelmans wil resoluut 
kiezen voor 'KU Leuven als on campus uni-
versiteit', maar met 'minder maar meer 
kwaliteitsvolle fysieke contactmomenten'. 
Peter Lievens benadrukt dat 'het echte con-
tact tussen docent en student' een positieve 
impact heeft op de leerresultaten en hamert 
op het belang van sociale interactie tussen 
studenten tijdens de lesmomenten. Ook Se-
verine Vermeire wil on campus onderwijs 
stimuleren.

Voor Vermeire moet dat wel vanuit het 'in-
clusive classroom-principe': voor bepaalde 
studenten – die bijvoorbeeld omwille van 
ziekte niet aanwezig kunnen zijn – moet 
online onderwijs wel voorzien worden. Ze 
pleit er bovendien voor om lesopnames op 
zijn minst kortstondig voor iedereen be-
schikbaar te stellen, maar te vermijden dat 
studenten daardoor massaal thuis of op kot 
blijven.

Baelmans ziet vooral een grote rol weg-
gelegd voor het KU Leuven Learning Lab 
om docenten wegwijs te maken in de brede 
waaier aan online studiematerialen, die vol-
gens haar studenten meer keuzes moeten 
geven om een eigen studiemethode te ont-
wikkelen. Dat zou de autonomie van het stu-
deerproces moeten vergroten. Ook Lievens 
ziet in fysieke colleges die aangevuld wor-
den met digitale componenten een manier 
om onderwijs flexibeler en toegankelijker te 
maken en studenten op hun eigen tempo te 
laten leren.

3. Een thuis voor internationals
Ook over de internationale studenten 

wordt in de programma's uitgewijd. Lievens 
teert daarbij op zijn ervaring als bevoegde 
vicerector en pakt uit met sterke taal over 
taal. Hij wil dat lessen uit de eerste fase in 
eenvoudiger Nederlands worden gegeven, 
en dat beleidsdocumenten en reglementen 
tweetalig opgesteld worden. Hij noemt de 
retoriek van de Vlaamse regering over En-
gelstalige opleidingen daarbij 'kort door de 
bocht'.

Vermeire en Baelmans leggen de focus el-
ders: zij benadrukken de enorme groei van 
internationale studenten aan de KU Leuven, 
maar wijzen erop dat de moeilijkheden die 
zij ervaren volgens hen te weinig in de aan-

dacht komen. In het bijzonder hun mentale 
welzijn en sociale integratie worden aange-
haald als grote pijnpunten, al laat ook Lie-
vens dat onderwerp niet onberoerd. 

Zowel Vermeire als Baelmans willen Stuvo 
in de eerste plaats versterken om beter om 
te kunnen gaan met die specifieke proble-
matiek, maar beseffen dat dat niet de volle-
dige oplossing kan zijn. Vermeire benadrukt 
de specifieke rol die studenten vertegen-
woordiging speelt bij de integratie van inter-
nationals.

Ook voor Baelmans ligt de oplossing niet 
enkel bij Stuvo: ze haalt aan dat een deel van 
de moeilijkheden en frustraties die interna-
tionale studenten ervaren, te wijten is aan 
'[het] missen [van] de nodige voorkennis'. 
Ze houdt de deur open voor een beter uitge-
werkt toelatings- en selectie beleid.

Wanneer het over internationale onder-
zoeks samenwerkingen gaat ziet Vermeire 
het trouwens groot: ze ziet kansen om in de 
komende jaren een 'mini-Silicon Valley' te 
ontwikkelen in de Lage Landen op basis van 
de samenwerking tussen Technische Uni-
versiteit Eindhoven, KU Leuven en Aken, 
imec en ASML.

4. De universiteit in de wereld 
De KU Leuven staat met beide voeten in 

de samenleving. Daarover zijn de drie kandi-
daten het eens, en de universiteit moet zich 
dan ook laten gelden op maatschappelijk 

relevante thema's. 'Een universiteit heeft de 
taak een intellectueel baken te zijn', klinkt 
het bij Vermeire. 'Weten schappers kunnen 
zich niet tevreden stellen met enkel onder-
zoek: ze hebben ook de taak om kennis over 
moeilijke, controversiële thema's te delen 
met de samenleving.' 

Een van die moeilijke thema's waar de 
universiteit zelf mee worstelt is de samen-
werking met Israëlische universiteiten. Die 
partnerschappen kwamen vorig jaar in op-
spraak vanwege de nauwe banden tussen 
de universiteiten en de Israëlische overheid 
en het defensie-apparaat. De KU Leuven 
nam een houding aan van 'zorgvuldigheid 
en terughoudendheid' bij het aangaan van 
nieuwe samenwerkingen, maar zegde geen 
bestaande projecten op.

Baelmans en Lievens waren als vicerecto-
ren betrokken bij dat beleid en in zijn func-
tie als vicerector internationaal beleid zette 
Lievens nog iets meer de lijnen uit. In zijn 
pro gramma erkent hij de problematiek – 
weliswaar zonder Israël expliciet te noemen 
– maar houdt hij de huidige lijn aan: 'Dit zal 
ook de komende jaren een grondige opvol-
ging blijven vragen van een evenwichtig sa-
mengestelde Ethische Commissie Dual Use, 
Military Use en Misuse of Research en van 
het universiteitsbestuur.'

Bij Baelmans klinkt dan weer een wat 
ander geluid. Ze wil op het niveau van de 
universi teit standpunt innemen rond 'sa-
menwerkingsverbanden in al hun vormen' 
en pleit daarbij voor een 'moedige en onge-
bonden' houding. 'Als universitaire partners 
zich direct of indirect schuldig maken aan 
ernstige schendingen van mensenrechten of 
als de acade mische vrijheid in het gedrang 
komt, moeten we als KU Leuven onze ver-
antwoordelijkheid opnemen.' 

Baelmans lijkt daarin aan te sturen op een 
meer proactieve houding dan de universiteit 
tot nu toe in het dossier aannam. Vermeire 
spreekt zich niet uit over het beleid van de 
KU Leuven in het dossier, maar kijkt naar 
het Europese niveau. 'We bepleiten dat lan-
den die zich schuldig maken aan grove men-
senrechtenschendingen uitgesloten worden 
van structurele Europese financiering.'

5. Basisfinanciering? 
En ook de financiering van onderzoek 

staat opnieuw op de agenda – een thema dat 
vooral leeft onder professoren en onderzoe-
kers, die weliswaar de grootste kiesgroep uit-
maken. Bij zijn eerste verkiezingscampagne, 
acht jaar geleden, beloofde huidig rector Luc 
Sels al om te onderzoeken of voor basisfi-
nanciering aan de KU Leuven een toekomst 
bestaat. 

Voor de financiering van hun onderzoek 
moeten academici vandaag steeds een aan-
vraag indienen bij de universiteit zelf of bij 

een overheid, zoals Vlaanderen, België of 
Europa. Die aanvragen nemen veel tijd in 
beslag en worden vaak niet goedgekeurd. 
Basisfinanciering, waarbij academici steeds 
kunnen terugvallen op een (beperkte) vaste 
pot, zou daarom een oplossing kunnen bie-
den. Onder Sels kwam het systeem uitein-
delijk niet van de grond – tot grote onvrede 
van de denktank die er jaren onderzoek naar 
deed. 

Daar wil Lievens verandering in brengen: 
hij wil meteen werk maken van de basis-
financiering. Als academici niet afhangen 
van voortdurende aanvragen, dan is er meer 
tijd voor interdisciplinaire samenwerking en 
vermindert de voortdurende interne com-
petitie, klinkt het. Zo ontstaat meer ruimte 
voor langetermijnonderzoek en dus conti-
nuïteit. 

Vermeire en Baelmans spreken zich nog 
niet definitief uit over het thema, maar wil-
len de optie van basisfinanciering verder 
onderzoeken, door dialoog met de onder-
zoekers zelf aan te gaan. Ze geven beiden 
in ieder geval aan de bestaande aanvraag-
procedure aan de universiteit te willen ver-
eenvoudigen. Baelmans heeft ook oog voor 
het 'ODOT-beleid' – contracten voor onbe-
paalde duur met een einddatum – aan de 
universiteit en wil deze kritisch evalueren. 
Dat nieuwe personeelsstatuut veroorzaakte 
al veel commotie omdat het sociaal minder 
voordelig is en voor meer onzekerheid zou 
zorgen. 

2. Lesopnames 
Tijdens de coronapandemie zette de uni-

versiteit grote stappen vooruit op het vlak 
van digitaal onderwijs. Zowat iedere aula 
is ondertussen ingericht met opname-
apparatuur, en hoewel lesopnames niet lan-
ger verplicht zijn, wordt het gebruik ervan 
wel sterk aange moedigd. Dat maakt dat ze 
nog steeds wijdverspreid zijn, met soms lege 

Binnen minder dan een maand kiest de KU Leuven een nieuwe rec-
tor. De drie kandidaten publiceerden vanochtend hun programma, 
Veto lijst de belangrijke punten voor jou op.

tekst Simeon Duwel Arthur Vits
 Gilles Decabooter Simon Tibo
 Pieterjan Douchy

Lievens wil meteen werk maken 
van de basis financiering
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GEN Z AAN ZET ANNA ROOS

De huidige trein-
stakingen sporen 
niet
Spoorstakingen zijn een belangrijk recht, maar ze treffen enkel de reizigers, 
zegt Anna Roos, voorzitter van de Vlaamse Jeugdraad. 'Je kan ook blijven 
werken en weigeren om tickets te controleren. Zo verliest de NMBS haar 
inkomsten, maar behoud je de reiziger.'

In 'Erasmuserlebnissen' worden de avonturen en tips van een Belgische student die een 
Erasmus ervaring heeft in het buitenland naast die van een buitenlandse student die aan de KU 

Leuven studeert geplaatst. Deze editie: Italië.

tekst Anna Roos
beeld Sousanna Zacharian

tekst Miro Vermeulen
beeld Sousanna Zacharian

Er zijn van die zekerheden in het leven. 
De zon komt op, je moet ooit belastin-
gen betalen en om de paar maanden is 

er een spoorstaking. Staken is een essentieel 
recht. Meer nog: het is de steunpilaar van 
een gezonde democratie. Maar als het om 
het spoor gaat, wordt dat recht wel heel ijve-
rig toegepast. En dan vragen we ons zachtjes 
af: moet het echt zo?

De laatste staking duurde negen dagen. 
Negen dagen waarop het spoornet zich ge-
droeg als een toxische geliefde: soms opda-
gen, meestal niet en altijd met veel drama. 
Niet veel later kondigden een aantal vakbon-
den aan de helft van de tijd en in de zomer-
maanden elke vrijdag en zaterdag het werk 
neer te willen leggen. Dat zijn net de dagen 
waarop mensen naar hun weekendjob rei-
zen, eropuit trekken om familie te bezoeken 
of buiten de stad sporen om de drukte te ont-
vluchten.

Het foute slachtoffer
Wie wordt daar het hardst door getroffen? 

Niet de NMBS-directie. Niet de overheid. 
Nee, het zijn de mensen die geen alternatief 
hebben: ouderen, jongeren, mensen met een 
beperking, en zij die geen auto of rijbewijs 
kunnen betalen. Vijfenveertigduizend kin-
deren en jongeren zijn afhankelijk van de 
trein om elke dag op school te geraken. Voor 
hen is een staking niet zomaar een ongemak, 
maar een gemiste les. De trein is voor hen 
geen keuze, maar een levenslijn. En als je die 
doorknipt, dan is frequent staken geen sig-
naal meer naar boven, maar een stomp naar 
beneden.

Mobiliteit gaat over veel meer 
dan verplaatsing. Het gaat over ver-
bonden  heid. Jongeren die door een 

staking niet op tijd in de les geraken, krij-
gen al snel te horen dat ze 'dan maar bij een 
vriend moeten blijven slapen' of 'moeten 
vragen of iemand hen kan komen halen.'

Maar niet iedereen heeft een vangnet. 
Niet iedereen heeft iemand om op terug te 
vallen.  De kracht van publieke dienstverle-
ning zit juist in het rechttrekken van zulke 
ongelijk heden. Als die dienstverlening weg-
valt, worden die ongelijkheden uitgediept. 
Zo dreigt het afdwingen van sociale rechten 
onbedoeld sociale onrechten te versterken.

Niemand juicht bij de gedachte om langer 
te moeten werken. Maar kijk even over de 
grens: in Duitsland ligt de wettelijke pensi-
oenleeftijd op 67 jaar, in Nederland stijgt ze 
stapsgewijs mee met de levensverwachting 
en zit ze momenteel op 67 jaar en drie maan-
den. In Frankrijk wordt woedend gedebat-
teerd over 64. In vergelijking daarmee 
lijkt het Belgische debat soms we-
reldvreemd: een spoorwegbe-
diende gaat op pensioen op 
zijn 55ste.

Japan
Natuurlijk is langer 

werken niet eenvoudig, 
zeker in fysiek of emo-
tioneel belastende jobs. 
Maar dat geldt ook 
voor duizenden men-
sen in de zorg, het on-
derwijs of de bouw, die 
even min massaal het 
werk neerleggen. 
Waarom zou het 
spoor dan een 

uitzonderings positie mogen opeisen, op 
kosten van de mensen die hen het meest no-
dig hebben? Structurele hervormingen zijn 
nooit populair, maar ze zijn wél nodig om 
het systeem houdbaar te houden – ook voor 
de volgende generatie.

In Japan staakt het treinpersoneel niet 
door het werk neer te leggen, maar door geen 
tickets te controleren. Gebeurt dat ook bij 
ons, dan verliest de NMBS des te meer haar 
inkomsten, maar blijft de reiziger behouden. 
Waarom lukt dat bij ons niet? Tijdens die fa-
meuze negen dagen hoorde ik weinigen op 
de perrons klagen over de redenen om te sta-
ken. Mensen zuchtten en wachtten in stilte. 
Omdat we snappen dat het soms moet.

Jullie verdienen degelijke arbeidsvoor-
waarden, meer respect, en een eerlijk loon. 
Maar geef ons dan ook iets terug: geen extra 
hindernissen voor wie al met obstakels leeft. 

Solidariteit is geen eenrichtingsver-
keer. Als je echt wil dat de reiziger 

je bondgenoot blijft, behandel 
hem dan ook als zodanig. Want 

deze manier van staken? Die 
spoort niet. 

Anna Roos is voorzitter 
van de Vlaamse Jeugd
raad en rechtenstudent 

aan de KU Leuven.

Solidariteit is geen 
eenrichtingsverkeer

INTERVIEW ERASMUS

'Ik kan niet beschrijven hoe hard 
ik een kebab of frituur na het uit-

gaan mis'

Kira Tomscìk is 20 jaar en doet haar 
tweede bachelor European Studies in 
de Italiaanse stad Forlì, bij Bologna. 

Elisa Olivieri, 21 jaar, brengt haar semester 
door in Leuven. Elisa komt uit Bologna, en 
zit net als Kira in haar tweede bachelor Euro-
pean Studies. Beiden geven een inkijk in hun 
belevenissen tijdens hun Erasmuservaring.

Was het moeilijk om nieuwe vrien
den te maken?

Kira Tomscìk: 'Natuurlijk is het aanvan-
kelijk allemaal wel nieuw en moeilijk, maar 
ondanks het feit dat Forlì een kleine stad 
is, heb je hier heel veel Erasmusstudenten. 
Zij organiseren wekelijks activiteiten. In het 
begin was er bijvoorbeeld eens een bowling-
avond, een tripje naar San Marino, of ge-
woon een keer een avondje iets gaan drin-
ken. Daardoor leer je snel nieuwe mensen 
kennen die je dan later meevragen tijdens 
het uitgaan. Meedoen met deze activiteiten 
is dus zeker een aanrader!'

Elisa Olivieri: 'Voor mij was dat wel wat 
moeilijk, omdat ik de introductieweek van 
het semester heb gemist. Daardoor kon ik 
niet deelnemen aan alle evenementen die 
door ESN (Erasmus Student Network, een 
studentenorganisatie die internationale 
studenten vertegenwoordigt, red.) georga-
niseerd werden. Maar ik kende al enkele 
mensen in Leuven, omdat verschillende 
medestudenten van mijn opleiding ook naar 
hier zijn verhuisd. Via hen heb ik dan andere 
mensen leren kennen.'

Wat was de grootste cultuurschok?

Kira: 'Er zijn een paar clichés die zeker 
kloppen. Zo wordt er vaak gezegd dat Itali-
anen agressief zijn tijdens het rijden, dat is 
echt het geval. Ook hoor je soms dat Italia-
nen vaak te laat zijn. Een paar weken geleden 
was onze prof één uur te laat. Wij internati-
onale studenten wilden allemaal vertrekken 
na een half uur, terwijl de Italianen bleven 
zitten omdat ze wisten dat de prof nog wel 
zou komen opdagen. Wat ik ook een echte 
schok vond, was dat de winkels hier altijd 
open zijn van zeven uur 's ochtends tot ne-
gen uur 's avonds, zelfs op zondag. Van drie 
tot zes zijn de winkels wel gesloten, het leven 
in Italië stopt dan even.'

Elisa: 'In het weekend is bijna niemand 
hier. De fakbars zijn bijvoorbeeld enkel open 
tijdens de week, maar sluiten in het week-
end. Dat vind ik wel vreemd, want in Italië 
gebeurt net alles tijdens het weekend. Een 
andere grote shock was dat veel Belgische 
studenten toch op kot gaan, ook al wonen ze 
in de buurt. In Italië pendel je gewoon elke 
dag, zelfs als je op drie kwartier rijden van de 
universiteit woont.'

Wat is je favoriete plek in Forlì/Leu
ven?

Kira: 'Mijn favorito plek is 'Gelateria Crem 
Caramel' waar ik ijsjes ga eten. Ik denk dat ik 
daar toch wel twee keer per week kom. Het 
is maar twee minuten wandelen van de cam-
pus en ik zit hier vaak met vrienden na de les. 
Op de campus zelf is er ook een groot groen 
gedeelte waar we heel graag zitten voor en 
na de lessen. Dat is net zoals het stadspark in 
Leuven, maar dan op de campus zelf.'

Elisa: 'Waarschijnlijk de Oude Markt en de 
fakbars, want daar speelt het studentenle-
ven zich af. Dat is dé ontmoetingsplek voor 
iedereen. Daarnaast vind ik ook het sportkot 
echt fantastisch. Er zijn zoveel dingen die je 
daar kan doen. In Italië heb ik nog nooit zo’n 
grote sportinfrastructuur speciaal voor stu-
denten gezien.'

Wat mis je het meeste aan thuis?

Kira: 'Na het uitgaan mis ik een kebab 
of een frituur… of de muur! Ik kan niet be-
schrijven hoe hard ik dat mis. En eventueel 
ook wel de fakbars, omdat we dat hier niet 
hebben, wat wel jammer is als je goedkoop 
wilt drinken. Een pintje of een shotje voor 
een euro ga je hier niet vinden.'

Elisa: 'Waarschijnlijk enkel het eten, mis-
schien is dat cliché, maar het is echt zo. Voor 
de rest mis ik niet echt iets: omdat België net 
als Italië deel is van Europa, zijn er veel ge-
lijkenissen. Mijn Italiaanse vrienden hebben 
hier al eens pizza gegeten en ze zeiden dat 
het lekker was, dus ik ga dat misschien ook 
eens een kans geven.'

Wat is je favoriete Italiaanse of 
Vlaamse woordje?

Kira: 'Het is een scheldwoord: vaffanculo. 
Zo van fuck it of zo. Ik ga bijvoorbeeld naar 
de les en ik ben mijn gsm vergeten: vaffan-
culo! Of, we zijn op een pre en de drank is op: 
vaffanculo!'

Elisa: 'Ik heb niet veel contact met Ne-
derlandstalige studenten, ik blijf eigenlijk 
vooral bij andere internationals. Dat is lo-
gisch, want het is makkelijker om je uit te 
drukken in je eigen taal. Maar ik heb wel het 
woord 'bestemming' al geleerd. Het is grap-
pig, want het lijkt heel erg op het Italiaans 
scheldwoord bestemmia, dus daarom heb ik 
het onthouden.' 

Elisa Olivieri. Kira Tomscìk.
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Daar reed ik dan, met mijn moeder 
achter het stuur, de ring van Leuven 
op. Ik had alles wat me bekend was 

zo'n 233 kilometer geleden achtergelaten, in 
Amsterdam. Ik was op weg naar een nieuwe 
kamer, een nieuwe stad, een nieuwe studie, 
zelfs een nieuw land. Het was allemaal net 
zo geweldig als spannend. 

Mijn studententijd zou spoedig daarna van 
start gaan. Dé tijd van je leven, werd me ver-
teld. Nieuwe vrienden maken, nachtelijke 
avon  turen beleven, mijn horizon ver breden. 
Ik kon niet wachten.

Al snel bleken die nachtelijke avonturen 
niet op de Oude Markt plaats te vinden, maar 
in bed, kijkend naar domme series. Mijn 
hoop op een nieuwe en plezierige start ver-
waterde. Iedereen leek het zo leuk te hebben, 
maar voor mij was het een grote zoektocht. 
Ik kende helemaal niemand in dit stadje, en 
niemand leek mij te willen kennen. Vlamin-
gen gaan op een volledig andere manier met 
medestudenten om dan ik had verwacht: 
niet even enthousiast of luid als Nederlan-
ders, maar als een gesloten boek: weinig 
happig om nieuwe mensen te leren kennen. 

En het was niet alsof ik het niet geprobeerd 
had; ik woonde in een internationale resi-
dentie waar veel activiteiten geor ganiseerd 
werden en ging naar de introductiedagen 
van mijn studievereniging. Ik heb gepro-
beerd gesprekken te starten in de aula, maar 
werd vooral raar aangekeken. Ik werd al snel 
geconfronteerd met het gebrek aan open-
heid in de aula. 

Startersdagen
Voor studenten van andere nationaliteiten 

leek het wel te lukken. Waar alle anderstalige 
internationals een week lang vermaakt wer-
den met fietstochtjes en uitstapjes, werd ik 
als Nederlander de hele dag in een aula ge-

stopt om de practicalia van mijn opleiding 
aan te horen. Ik werd als een Vlaming behan-
deld, maar dat was onvoldoende. Want zo 
leer je toch geen mensen kennen? En ik ben 
niet alleen: vorig academiejaar studeerden 
aan de uni versi teit 1186 buren uit het noor-
den. Mijn ervaring leert dat een deel daarvan 
tijdens of na het eerste jaar afhaakt.

Voor de KU Leuven zijn Vlamingen en Ne-
derlanders hetzelfde, maar het enige wat we 
gemeen hebben is de taal (en zelfs dat niet 
altijd, ik versta soms geen hol van wat jullie 
zeggen). De universiteit ziet niet in dat Ne-
derlandse studenten, veel meer dan Vlaam-
se, hun hele leven achterlaten voor een 
studie in Leuven. Op vrienden uit de jeugd-
beweging of vroegere middelbare school 
kunnen we niet terugvallen. 

Daarom roep ik de KU Leuven op om de 
Nederlandse studenten te behandelen als de 
inter nationals. Gooi ons niet zomaar in een 
aula, maar gun ons de tijd om alles uit te zoe-
ken in deze nieuwe studentenstad. Betrek 
ons bij de internationale introductie week, 
en dan wordt het nieuwe academiejaar ook 
voor ons 'hartstikke gezellig'. 

Sabine Mosman is redacteur Foto en 
student Communicatieweten schappen 
aan de KU Leuven. 

Nederlandse studenten staan 
in Leuven in de schaduw
Behandel studenten uit Nederland als internationals en niet als Vlaamse stu-
denten, zegt Sabine Mosman. 'De universiteit ziet niet in dat Nederlandse stu-
denten hun hele leven achterlaten voor een studie in Leuven.'

SPLINTER INTERNATIONALE STUDENTEN

tekst Sabine Mosman
beeld Ari Dinar

Vorig academiejaar ging ik rond deze 
tijd met verschillende studenten 
een koffie drinken. Niet alleen voor 

de gezelligheid, maar ook om hen ervan te 
overtuigen om een engagement bij Veto aan 
te gaan. 'Te veel schoolwerk', 'te bindend', 
hoorde ik toen vaak als excuus.

Slechts enkelen waren bereid de sprong te 
wagen, want waarom zou je een groot deel 
van je vrije tijd (en studietijd) opgeven aan 
het organiseren van activiteiten voor ande-
ren of het maken van een studentenbladje? 
Dat is een goede vraag, waarop het antwoord 
voor vele studenten niet duidelijk is.

Tijdens zulke koffiemomenten heb ik me-
zelf steeds herhaald: het is hard werken, 
maar je krijgt er veel voor in de plaats; je 
wordt deel van een nieuwe familie; of het 
is een enorm leerrijke ervaring om in de re-
dactie van Veto te stappen. Dat is overigens 
niet gelogen, maar dat ik steevast het initi-
atief tot over tuigen moest nemen was wel 
opmer kelijk. Slechts enkelen waren meteen 
overtuigd van de waarde van een studente-
nengagement.

Ikzelf ben meteen na mijn eerste jaar aan 
de universiteit in de redactie van Veto ge-
stapt, nadat ik een jaar had mee gedraaid 
als vrijwillige medewerker (free lancer in het 
vakjargon). Daardoor vraag ik me geregeld 
af, veelal op café, wat 'gewone' studenten de 
hele dag doen. Je kan je dagen toch niet al-
tijd vullen met hele dagen te studeren of elke 
avond uit te gaan? 

650 uur werken
Uiteraard werken vele studenten om hun 

studies te kunnen betalen, maar een betaal-
de studentenjob is een hele andere soort er-
varing dan een vrijwillig engage ment. Veel 
studenten hebben moeite om het hoofd 
boven water te houden en moeten bovenop 

hun beursgelden werken. 
De permanente uitbreiding van het voor-

delige statuut van studentenarbeid van 475 
naar 650 uren door de federale regering kan 
dan ook het studentenengagement verder 
uithollen. Waarom zou je nog vrij willig wil-
len shiften als je datzelfde werk betaald kan 
doen? Door achter de kassa van de super-
markt te staan verdien je wat, door studen-
ten te vertegenwoordigen niets. Dat lijkt stu-
denten te demotiveren.

Het schoentje knelt echter niet bij de mo-
gelijkheid tot 650 uren werken. Wel dat een 
studentenjob en loon voor sommigen een 
noodzakelijkheid is om te kunnen studeren, 
hun koten en studies te betalen. 

Voldoening
Niet alleen staat een engagement goed op 

LinkedIn, het geeft je voldoening en zin aan 
je dagen. Op het einde van de rit help en on-
dersteun je studenten van je opleiding door 
te zetelen in de POC of hen te bege leiden als 
PAL-coach, dat kan echter niet als je streeft 
voor je eigen carrière of een halve dag in bed 
ligt.

Zingeving is dan ook de kern van student-
enengagementen. 'Gen Z gelooft opnieuw 
meer', schreef The Economist onlangs. Daar-
uit blijkt dat wij Gen Z'ers nood hebben aan 
zingeving. Een positie in een kring of vereni-
ging is daar de perfecte oplossing voor: niets 
is mooier dan je eigen profes sionele talenten 
te ontdekken in een niet-professionele con-
text. Dat anderen daarvan meegenieten, is 
mooi meegenomen. 

Robin Geukens is redactiecoördinator 
en student Politieke Wetenschappen aan 
de KU Leuven.

Geef zin aan je 
studententijd
Er is niets mooier dan jezelf inzetten voor anderen, vindt Robin Geukens. Toch 
zijn studenten slechts weinig bereid tot een engagement bij een kring of vereni-
ging: 'Maar het geeft juist voldoening en zin aan je dagen.'

SPLINTER ENGAGEMENT

tekst en beeld Robin Geukens
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ANALYSE TOPSPORT

De druk voor top sport-
studenten blijft hoog: 'Ze heb-
ben een voor beeld functie'
De combinatie tussen topsport en studeren aan de universiteit blijkt voor veel studenten moeilijker dan verwacht. Ze 
krijgen daarnaast ook vaak te maken met onbegrip van hun medestudenten. 'Het is moeilijk om je het leven van een 
topsporter in te beelden.'

tekst Jutta Heylen
beeld Julie Knops-Gerrits

Een diploma halen aan de universiteit 
is voor iedereen een grote uitdaging. 
Voeg daar talloze uren training per 

week, verre verplaatsingen en de constante 
druk om te presteren aan toe en je krijgt een 
takenpakket dat enkel voor doorzetters is 
weggelegd. Voor een kleine groep studenten 
is dat geen denkbeeldig scenario, maar wel 
hun dagelijkse realiteit. Topsport combine-
ren met een universitaire studie vraagt plan-
ning en verantwoordelijkheid.

Hoewel de KU Leuven vandaag meer on-
dersteuning biedt dan ooit tevoren, blijven 
veel topsportstudenten de combinatie moei-
lijk vinden. Tussen trainingen en examens 
in bouwen ze twee levens op, maar niet ie-
dereen ziet of waardeert dat traject.

Terug in de tijd
Allereerst zijn er binnen het topsportsta-

tuut twee niveaus: een A- en een B-statuut. 
Een student met het A-statuut krijgt dezelf-
de faciliteiten als een B-statuut, maar mag 
ook aan examenspreiding doen. Dat statuut 
is exclusief voor studenten die actief zijn op 
interna tionaal niveau. 

Momenteel geniet ongeveer een derde van 
de topsportstudenten van dat A-statuut en 
worden er jaarlijks tussen de tien en vijftien 
procent van de aanvragen geweigerd. Dat 
aantal proberen ze zo veel mogelijk te be-
perken, door de toekenningscriteria dui-
delijk op de website te vermelden. 

Zo’n statuut aanvragen verloopt via 

KU Loket. 'Elke student die voor de eerste 
keer een aanvraag indient, nodigen we uit 
op gesprek om hun niveau in te schatten en 
om te kijken wat hun noden zijn,' legt Bart 
Reynders uit, medewerker voor KU Leuven 
Sport. 'Daarna kijken we intern naar de aan-
vraag en bepalen we aan de hand van de cri-
teria wie een statuut krijgt, welke faciliteiten 
daaraan gekoppeld worden en welk statuut 
geweigerd wordt.' 

'Dat eerste gesprek is eigenlijk een rech-
ten-plichtenverhaal, want we verwachten 
ook dat de studenten verantwoord omgaan 
met die faciliteiten', voegt professor Gert 
Vande Broek, verantwoordelijke KU Leuven 
Sport, toe. Het team staat dus niet enkel in 
voor het toekennen van die faciliteiten maar 

ook voor het opvolgen ervan en het maxi-
maal responsabiliseren van de student. 'Wij 
willen dat onze Topsport & Studie-student 
een voorbeeldfunctie heeft', voegt Vande 
Broek eraan toe.

Less is more
De criteria voor toekenning van een sta-

tuut waren vroeger minder streng. 'De afge-
lopen jaren hebben we de criteria stelselma-
tig verhoogd en geobjectiveerd,' zegt Vande 
Broek. Maar die objectivering is niet altijd 
evident. 'In atletiek zijn prestaties objecti-
veerbaar en gebonden aan de leeftijd van 
de sporter, waardoor je makkelijker kan be-
palen wanneer iemand in aanmerking komt 
voor het statuut. Maar bij groepssporten 
zoals handbal of basketbal, is dat een pak 
moeilijker', zegt Vande Broek.

Naast objectieve prestatieparameters spe-
len de trainingsfrequentie en het tijdstip van 
competitie mee bij de toekenning. Daarmee 
willen ze de ondersteuning zo gericht en eer-

lijk mogelijk inzetten.
Om dit alles beheersbaar 

te houden, zet de universi-
teit in op 'less is more'. De 
vereisten voor topsport zijn 
vandaag groter dan tien 
jaar geleden, zoals meer 
trainingsuren en buiten-

landse stages. Om aan die 
vereisten te kunnen voldoen, past 

de universiteit haar ondersteuning 
aan voor elke student. 'Het kan perfect 

zijn dat iemand die nu een B-statuut 
krijgt, enkele jaren geleden een 
A-statuut had gekregen.'

Het team probeert daarnaast zo 
veel mogelijk taken en begeleiding 

te centra liseren, om de druk op facul-
taire mede werkers en decentrale dien-

sten te verlagen. 

De objectivering van 
topsport prestaties is 
niet altijd evident

Meer dan een statuut
Topsport aan de universiteit is een 

keuze die inzet, opoffering en doorzet-
tingsvermogen vraagt. De evolutie in be-
geleiding en beleid toont dat er duidelijke 
vooruitgang is geboekt, maar wie luistert 
naar studenten hoort dat het pad nog hob-
belig is. Topsport studenten dragen een 
dubbele verant woordelijkheid, en dat 
gaat verder dan faciliteiten en uit-
zonderingen. 

Zo was de combinatie voor Daph-
ne Kuipers, wereldkampioene karate 
in haar stijl, niet evident. 'Je moet veel 
tijd in jezelf steken en je hebt eigenlijk niet 
veel tijd en energie over om in anderen te 
investeren', vertelt Kuipers. Daardoor viel 
vooral het sociale aspect van de universiteit 
weg.

In februari maakte ze de switch van de 
UHasselt naar de hogeschool, omdat de 
druk haar te groot werd. 'In topsport creëer 
je hoge verwachtingen van jezelf, 
wat zich ook reflecteert op vlak van 
school. De meeste studenten zijn 
bijvoorbeeld blij met een tien voor 
hun examens, omdat ze erdoor zijn, 
bij mij bleef dat een teleurstelling.'

Ook tennisser Gilles-Arnaud Bailly 
vond de combinatie van universitaire stu-
dies en topsport te moeilijk. 'Ik ben heel per-
fectionistisch, en wilde het ook goed doen 
op school. Daardoor focuste ik me niet op 
mijn tennis.' Nadat de combinatie in België 
niet bleek te lukken, probeerde hij het op een 
Amerikaanse universiteit. Uiteindelijk ging 
de prioriteit naar topsport en stopte hij zijn 
studies. 'Je moet zeker zaken laten vallen in 
topsport, je bent veel weg van huis en je ziet 
je familie en vrienden minder. Dat hoort er 
nu eenmaal bij.'

Onbegrepen ambitie
Topsportstudenten worden vaak bekeken 

door een gefilterde bril; als uitzonderingen, 
als 'geprivilegieerden', of als studenten die 
het nét iets makkelijker krijgen. 'Ik denk 
dat het moeilijk is voor mensen om het le-
ven van een topsporter voor te stellen. En ik 
kan met zekerheid zeggen dat het zeker niet 
makkelijker is,' vertelt Gilles-Arnaud. 

Ook voor Michael Somers, voormalig 

Olympisch atleet, was de combinatie niet al-
tijd even makkelijk. Hij deed zijn bachelorja-
ren op modeltraject, maar had een specifieke 
studie wijze. 'Ik koos ervoor om in januari en 
juni altijd een aantal examens te laten vallen 
zodat ik mijn herexamens kon gebruiken om 
wel nog voldoende te trainen. Wat ik niet 
deed was tot twee uur 's nachts studeren, zo-
dat ik de volgende dag amper kon trainen.'

Pas in zijn masterjaren werd de combina-
tie hem te veel, en hij spreidde zijn tweeja-
rige master uit over drie jaren. Dat kwam 
vooral door de verplichte lange stagedagen 

die moeilijk te combineren waren met zijn 
leven als topsporter. Ook voelde hij zich 
vaak onbegrepen bij zijn medestudenten. 'Je 
zit vaak op een leeftijd waar het oordeel van 
anderen belangrijk is, en als jonge gast is dat 
niet gemakkelijk.'

Toch spoort hij iedereen aan om voor zijn 
passie te gaan. 'Ik ken veel mensen die nu 
een job uitoefenen die ze eigenlijk niet graag 
doen. Nu beginnen ze te beseffen dat dege-
nen die een passie hebben gevonden geluk-
zakken zijn.' 
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Op donderdag 25 september barst het legendarische feest op de 
Leuvense pleinen los. Maar dit jaar starten we met iets nieuws: een 
knallende studentenparade van het station naar de Grote Markt. De 
studenten zijn terug, en heel Leuven zal het horen!

Aan het einde van deze parade onthullen we de State of the Student:
een krachtig statement over wat het écht betekent om student 
te zijn in deze tijd. Jouw stem telt. Scan de QR-code, kies drie 
sleutelwoorden en draag bij aan deze nieuwe traditie.

STUDENTENWELKOM 2025

DE FANGIRL DE VOLKSJURY

'Je moet naar de volksjury 
luisteren voor de vibes'
In 'De Fangirl' gaat Veto op zoek naar studenten die uitgesproken fan zijn van 
iemand of iets. In deze editie doet Daphne haar passie voor de volksjury uit de 
doeken. 'Als ze me zouden vragen om in een show mee te speculeren, direct!'

In de volksjury – alom bekend onder true 
crime fans – houden Laura Scheerlinck 
en Silke Vandenbroeck hun luisteraars 

keer op keer in de ban van (on)opgeloste 
moordzaken. Hun geheim? 'Je bent niet al-
leen aan het luisteren naar vriendinnen, het 
voelt alsof je deel uitmaakt van de vrienden-
groep', aldus Daphne. 'Hun dynamiek houdt 
er de luchtigheid in, zonder dat het ooit res-
pectloos of misplaatst is.'

De Bende van Nijvel
Dat is ook zo in de vierdelige special uit 

2021 waarin Silke en Laura dé zaak die Bel-
gië al jaar en dag in de ban houdt, bespreken: 
De Bende van Nijvel. Voor Daphne werd juist 
die zaak het startpunt van haar fan-zijn: 'Ik 
ben toen beginnen luisteren en niet meer 
gestopt. (lacht) Alle andere afleveringen heb 
ik gebinged. Recent ben ik ze zelfs helemaal 
vanaf aflevering één beginnen herbeluiste-
ren.' 

Podcasts luisteren (ja, zelfs true crime) 
kan overal, volgens Daphne. 'Ik luister dat 
graag als ik boodschappen doe of het open-
baar vervoer neem, want het zijn momenten 
waarop je maar iets mindless aan het doen 
bent.'

De 'losse flodders', zoals banale feitjes 
over zichzelf, waarmee Laura en Silke hun 
podcast-afleveringen beginnen, zijn contro-
versieel binnen de community. Voor Daphne 
zijn ze echter onmisbaar. 'Sommigen willen 
die liever doorspoelen, maar voor mij maken 
ze juist de ervaring. Net daardoor lijkt het 
alsof je met vriendinnen aan het babbelen 
bent', verduidelijkt ze. 'De 
volksjury is zoveel meer dan 
alleen true crime.' 

True crime  
Dat zo'n true crime-verha-

len aantrekken, is niet nieuw. 
Ze zijn alomtegenwoordig op 
sociale media: niet alleen 
in podcasts, maar ook 
in bijvoorbeeld You-
Tubevideo's en televi-
sieseries. Toch weet de 
volksjury zich van hen 
te onderscheiden. 

'Silke en Laura gaan echt respectvol om 
met de slachtoffers en hun families. Het con-
trast is groot met sommige andere kanalen. 
Ook is het fijn dat het een Vlaamse podcast 
is. Ze coveren geregeld zaken van hier en 
soms zijn het echt dingen waarvan je denkt: 
"Dat had ik eigenlijk wel moeten weten"', 
zegt Daphne. 

Luisteren naar die verhalen zorgt ervoor 
dat ze zich meer bewust is van haar veilig-
heid: 'Ze tonen je dat er dingen kunnen ge-
beuren die nu eenmaal buiten je controle 
liggen. Je weet nooit wie je tegenkomt.'

Toch heeft true crime volgens haar ook een 
positieve impact. ‘Door dat gebrek aan con-
trole, besef je nog harder dat je zulke angsten 
best gewoon opzij zet', legt ze uit. 'Meer nog, 
het is goed dat ze zo'n onopgeloste moord-
zaken terug onder de aandacht brengen. Je 
weet nooit dat de juiste persoon ernaar luis-
tert en de doorslaggevende tip kan geven.'

Diehard-fans
De community van de volksjury is enorm. 

De meer dan vierhonderdduizend 
maandelijkse luisteraars verzame-
len zich in Facebookgroepen om sa-
men na te genieten en te specule-
ren over de hen voorgeschotelde 
zaken. Momenteel betrekken die 
fans de vele zalen waar Silke en 
Laura samen met hen een zaak 
oplossen in hun nieuwste show. 

Samen met vrienden was ook 
Daphne van de partij bij de 
voorstelling in Het 

Depot in Leuven: 'Ik had het geluk dat zij ook 
grote fans zijn. Ze stonden samen met mij 
drie kwartier voordat de deuren opengingen 
— in de regen — mee aan te schuiven, zodat 
we op de eerste rij konden gaan zitten.'

Dat die shows een hoogtepunt vormen 
voor vele diehard-fans, daar bestaat geen 
twijfel over. Niet alleen het interactieve ka-
rakter ervan, maar ook de mogelijkheid ach-
teraf voor foto's en handtekeningen maakt 
het een onvergetelijke avond. 'Dat was echt 
een heel mooi momentje. Het zijn echt let-
terlijk gewoon de madammen die je hoort op 
de podcast', vertelt Daphne. 'Ik ga binnen-
kort ook nog naar de show in Antwerpen, 
want ja, zo crazy ben ik dan wel.'

Niet alleen de shows zijn interactief, maar 
ook voor de inhoud van de podcast kunnen 
fans input geven. 'Ik heb nog geen voorstel-
len gedaan, maar als ze me zouden vragen 
om in een show mee te speculeren, direct!', 
verduidelijkt Daphne.

Met veel enthousiasme raadt ze de volks-
jury dan ook aan jou aan: 
'Naar de volksjury luis-
teren moet je doen voor 

de vibes. Je leert er uit-
eindelijk wel iets van 

bij, maar het is geen 
hoop informatie 

die naar je hoofd 
gegooid wordt.' 

tekst Amber De Gheselle
beeld Miro Vermeulen
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Jazz leeft in Leuven!
Bij het genre jazz denk je misschien aan oude saxofonisten en vergrijsde pianospelers 

in stoffige bruine cafés. De Leuvense scene is echter bruisender dan ooit tevoren.

tekst Simeon Duwel
 Marie Luypaerts
beeld Julie Knops-Gerrits

Het is kwart voor negen op zondag-
avond. Wie in het STUKcafé op de 
Naamsestraat nog een tafeltje wilt 

bemachtigen komt van een koude kermis 
thuis: alle plaatsen zijn ingenomen door stu-
denten die met vrienden bijpraten, nerveuze 
eerste dates, een vitaal seniorenclubje. 

De schijnwerpers zijn gericht op het podi-
umpje dat — het lijkt bijna per ongeluk daar 
geplaatst — temidden het café geplaatst is. 
Binnen een kwartier speelt daar een jazzact, 
zoals 's zondags steevast het geval is.

Die jazz is ondertussen moeilijk weg te 
denken uit Leuven. Naast die wekelijkse 
jazz avonden in STUK biedt de stad ons jaz-
zfestivals (zoals het onlangs gepasseerde 
Leuven Jazz) en jazzcafés als de Blauwe Ka-
ter en de Reynaut. De afgelopen vijf jaar zijn 
de inschrijvingsaantallen van de afstudeer-
richting Jazz bij het LUCA bovendien met 
bijna de helft  gestegen. 

Docenten van wereldklasse
Die studenten zijn alvast te spreken 

over de kwaliteit van de muziek-
scholen hier. Neem Pjotr Paeshuy-
se: na een artistieke bachelor en 
master in de Jazz op zijn palmares 
te schrijven, volgt hij nu de edu-
catieve master. 'Ik denk dat ik 
gekozen heb voor het Lemmens 
omdat Dré Pallemaerts daar les 
geeft. Dat is de drumdocent daar, 
en dat vind ik een van de beste 
drummers van België – eigenlijk 
van de wereld zelfs.'

Paeshuyse speelde al een paar 
keer op de bovengenoemde Jazz 
op Zondag-avonden. Hij vertelt 
vol passie: 'Onlangs opende ik 
twee jams, dat was heel fijn. Heel 
professioneel ook, met geluids-
techniekers en de rode en blauwe 
lampen; dat doet ook veel aan de 
sfeer. Er komt altijd veel volk naar-
toe en je merkt ook aan het publiek 
dat ze het altijd nice vinden.'

Een van die mensen die aan de professi-
onaliteit van Jazz Op Zondag bijdragen is 

Lana Lievezoons. Na een studie Mu-
ziekmanagement kwam ze bij het 
STUK terecht. Ook zij is te spreken 

En er is daadwerkelijk meer op til. 'Ik heb 
het gevoel dat het in Leuven heel hard aan 
het groeien is. Dat is vooral aan de Lenny te 
danken' weet Paeshuyse ons te vertellen. Die 
Lennart Henderickx – Lenny dus, voor de 
vrienden – organiseert aan de lopende band 
jamsessies en andere speelmomenten. 'Hij 
heeft in Leuven echt wel een nieuwe wind in 
de jazzscene geblazen.'

Een scene opstarten
Niet getalmd: Veto trok naar de LUCA 
School of Arts om er Henderickx te 

spreken. 'Ik ben zelf vier jaar gele-
den jazz beginnen studeren', steekt 
hij van wal. 'Dat was net na corona, 
en qua scene was er niets. Dat ter-
wijl andere steden met conservato-
ria – denk aan Antwerpen, Brussel, 
Gent – een aantal wekelijkse speel-
momenten hebben. Hier in Leuven 
kon je op de muziekschool (het SLAC, 
red.) nog niet eens jazz studeren.'

Henderickx bekloeg zich het ge-
brek aan laagdrempelige, toeganke-
lijke kansen om jazz te spelen. 'Op 
dinsdag is er hier een informele 
sessie, maar dat is ook niet het 
echte werk: je kunt stoppen in het 
midden van een nummer. Bij zo'n 
jamsessie is al dat publiek aan het 
kijken: dat is een echt concert.'

Zodoende borrelde het bij de LU-
CA-studenten om iets op poten te 
zetten. 'Moene Peeters, een drum-
mer die in Leuven een enorm netwerk 
heeft, introduceerde me dan bij plek-
jes die misschien zouden openstaan 
voor jamsessies te hosten. Op 5 maart 
2023 hielden we dan de eerste jam in de 

Reynaert.' 
'Als we daar spelen hoor je het doorheen 

heel de straat – maar we hebben nog nooit 
klachten gehad van de buren! Het is er dan 
precies of je in New York in de jazzbuurt aan 
het rondlopen bent.' Het startschot was ge-
geven, de Instagrampagina aangemaakt. 

Naast de Reynaert en het STUK organi-
seert Henderickx ook in jeugdhuis SOJO in 
Kessel-Lo jamsessies, en wel met steun van 
MijnLeuven. Zo krijgen de muzikanten een 
vergoeding voor de muziek die ze opvoeren. 

'De stad was laaiend enthousiast toen ik met 
dat subsidiedossier aankwam. Ze zeiden: 
"We geloven in je droom, we zien dat je iets 
opgebouwd hebt en dat er publiek is.'''

Henderickx vindt het belangrijk dat die 
vergoeding er ook is: 'Sommige speelkansen 
die op studenten gericht zijn, betalen hun 
artiesten niet; dat is dan zogenaamd in ex-
posure dat ze betaald krijgen. Dan denk ik: 
"Ja, toevallig, mijn huur deze maand is pre-
cies tien exposures." Het is niet omdat we 
nog studeren dat het geen belangrijk deel 
van ons inkomen vormt; veel muziekstuden-
ten zijn gewoon al actief in het werkveld, als 
uitvoerend muzikant of als leerkracht.'

'Ik voel heel veel enthousiasme', rondt 
hij ons gesprek af, 'onder de muzikanten 
en onder het publiek. We zijn er echt wel in 
geslaagd om aan gemeenschapsvorming te 
doen: het zijn steeds gemeenschappelijke 
projecten en daar ontstaan mooie vriend-
schappen uit.' 

Een festival in elkaar puzzelen
Achter de schermen wordt er bovendien 

hard gewerkt om de Leuvenaren van meer 
jazz te laten proeven. Danny Theuwis, pro-
grammator van het jaarlijkse festival Leuven 
Jazz, vertelt enthousiast over het integreren 
van jazz in de stad: 'We zijn een stadsfestival, 
en dat willen we ook bespelen. In Brussel 
heb je bijvoorbeeld in het concertgebouw 
Flagey het festival Brussels Jazz, dat is ook 
een tiental dagen. Maar dat is één enkel ge-
bouw.'

'We kiezen er hier voor allerlei partners 
te betrekken: de Appeltuin krijgt een plek, 
Campus Corso is een nieuwe speelplek, de 

SOJO wordt betrokken, in Museum M plaats-
te ik twee vrouwelijke artiesten in het kader 
van een expo van twee vrouwelijke kunste-
naars. Dat geeft de gelegenheid om wat te 
spreiden, om wat diversiteit in het program-
ma te steken. Je kunt de stad 
als het ware bespelen', zegt 
Theuwis.

Zo'n festival staat niet zo-
maar op poten, en kiezen is 
verliezen: 'Er is zoveel aan-
bod en je krijgt zoveel vragen, 
maar helaas kun je niet op 
alles "ja" zeggen. Soms kies je iets waarvan 
je denkt: "Dit is fantastisch", dan kom je nog 
iets tegen wat je óók fantastisch vindt, dan 
moet je kiezen', zegt Theuwis.

'Ik steek daar heel veel mijn eigen per-
soonlijkheid wel in, of dat probeer ik toch. 
Ik let ook heel hard op gendergelijkheid, en 
op diversiteit qua smaken en disciplines bin-
nen de jazz: jong, oud, gevestigde namen, 
jong talent – Leuvens talent. Iedereen zou 
toch wel een plek moeten krijgen', vervolgt 
Theuwis.

En er zit een evolutie in die scene van ons, 
meent Theuwis: 'Ik vind – dat zeg ik ook al-
tijd tegen buitenlandse collega's – dat wij een 
hele rijke jazzscene hebben. Ook de focus op 
het Franstalige, het Brusselse, daar is nu een 
heel actieve, dynamische scene. Jong, fris, 
groovy: denk aan bands als ECHT!, Tukan, 
KAU. Die beweging zit erin. In Vlaanderen is 
die al iets vroeger ingezet, denk ik.'

'Clubs in Nederland programmeren ook 
Belgische jazz – maar goed, je kunt niet echt 
eenduidig zeggen "dít is Belgische jazz". We 
zijn al zo'n surrealistisch land, en dat geldt 
voor onze jazz ook. Wat goed is: we zijn zó 
verscheiden, zo divers.'

Brussels and beyond
Die diversiteit toont zich volgens Renaud 

Verstraete, RTBF-journalist en regisseur van 
de documentaire Jazz Of Belgium het beste 
in Brussel. 'Het begrip "Brussels Sound" be-

'Iedereen zou toch wel een plek 
moeten krijgen in de Leuvense 
jazzscene'
— Danny Theuwis, organisator Leuven jazz

staat voor een reden. Er is echt wel een ge-
mene deler in al die bands: ze reproduceren 
elektronische muziek, moderne muziek die 
je in een club zou horen, maar dan met tradi-
tionele instrumenten.'

'Bands als ECHT!, Jean-Paul Groove en 
Tukan doen dat bijvoorbeeld. Dat is heel 
specifiek aan Brussel, het is allemaal heel 
hybride. Tegelijk was het heel moeilijk om 
dat in de documentaire te vatten: we pro-
beerden een stilstaand beeld van een bewe-
gende scene te brengen', zegt Verstraete.

'Er is hier in Brussel ook echt een sterke 
community. Er heerst een sfeer van vriend-
schappelijke competitie, een heel positie-
ve sfeer: iedereen wilt elkaar de top helpen 
bereiken', vervolgt hij. 'Onze buurlanden 
beginnen plots ook heel geïnteresseerd te 
geraken in onze scene. Ons land heeft een 
minder gewichtige jazztraditie, dat is bij wij-
ze van spreke minder een juk op de schou-
ders van de jazzstudenten. Dat geeft ons een 
vrijheid van experimenteren waar andere 
landen jaloers op zijn.'

Afijn, we mogen concluderen: de jazz leeft 
in onze contreien als nooit tevoren. Wat 
maakt dat genre nu net zo geliefd bij de be-
oefenaars? Paeshuyse is alvast lovend: 'Jazz 
is misschien iets meer open, er is meer ruim-
te voor improvisatie. Bij pop is de structuur 
vaak al perfect; dat doe je gewoon en that's 
it – wat ook goed is. Maar bij pop is het een 
beetje de bedoeling dat je geen fouten maakt 
en alles perfect doet, en bij jazz is dat soms 
juist leuk als er dingen fout gaan. Allez, niet 
helemaal fucked up, hè, maar dat geeft soms 
zo juist iets extra… Je merkt dat daar de atti-
tude een beetje anders is.' 

24.04 →
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Wandel langs 
geluidskunst & 
erfgoed in Leuven

Met werk van Budhaditya 
Chattopadhyay, Anri Sala, 
Adam Basanta, Rudy 
Decelière, Christina Kubisch, 
Jonáš Gruska, Mariska 
De Groot, Lucy Andrews, 
Franziska Windisch,  
Els Viaene, Aernoudt Jacobs, 
Dick Raaijmakers, Susan 
Philipsz, Anouk Kellner,  
Edwin van der Heide

'Bij jazz is het soms juist leuk 
als er dingen fout gaan'

— Pjotr Paeshuyse

over die Leuvense jazzscene. 'Er zijn al veel 
jazzopportuniteiten in Leuven – denk aan 
de jams, de activiteiten van 30CC en Jazz op 
Zondag – maar het kan nog altijd meer wor-
den.'30



Gloria Monserez is een veelzijdige Vlaamse 
presentatrice, actrice en zangeres die al 
op jonge leeftijd haar stempel drukte 
op het medialandschap. Maar aan 
haar eigen muziek moeten we ons 
niet meteen verwachten. 'Als je 
muziek uitbrengt moet je een 
soort alter ego van jezelf ma-
ken, dat is niets voor mij.'

tekst Evalinde Vissers
 Emma Kermans
 Anna Derwael
beeld Eva Beeusaert

NAVRAAG GLORIA MONSEREZ

'Met YouTube kan je 
jezelf zoveel aanleren, 

de KU Leuven zal het 
niet graag horen'

Gloria Monserez is iemand die je me-
teen herkent, maar die je bij elke 
verschijning toch weet te verrassen. 

Monserez begon haar carrière bij Ketnet, 
waar ze in 2019 de wedstrijd Wie wordt wrap-
per? won. Al snel volgden eigen reeksen op 
de zender. Maar ook op andere creatieve 
vlakken liet Monserez van zich horen: ze 
presenteerde op Studio Brussel en zong on-
langs nog mee met Bart Peeters in een uit-
verkochte Lotto Arena.

Diezelfde gevoeligheid voor verbinding 
uitte zich al in programma's als De Droomfa-
briek en Hotel Römantiek, waarin Monserez 
haar oor te luisteren legt bij mensen van al-
lerlei leeftijden en achtergronden. Veto sprak 
haar over opgroeien in een creatief nest, ge-
neratieverschillen, en wat het betekent om 
herkend te worden op de Oude Markt.

Onder de kerktoren

Hoe gaat het met jou?

Gloria Monserez: 'Het is druk, maar het 
gaat wel goed eigenlijk. Ik ben blij dat alle 
programma's zo'n beetje in de afrondende 
fase zijn. We hebben net De Droomfabriek 
gehad en binnenkort begint Gloria mundi. 
Vanaf dan kan ik eens gewoon op vakantie.' 

Kun je iets meer vertellen over Glo-
ria Mundi?

'In Gloria mundi reis ik met acht bekende 
Belgen terug naar het land van hun roots. 
Veel mensen in onze Vlaamse mediawereld 
hebben banden met totaal verschillende 
plekken in de wereld en hebben daardoor 
eigenlijk twee thuislanden. Ik vind dat su-
per interessant, want zelf ben ik echt onder 
de kerktoren opgegroeid in Leuven. Ik weet 
goed waar mijn wortels liggen, maar dat is 

lang niet voor iedereen zo duidelijk.'
'Ik boog me met Woestijnvis over de vraag 

hoe die realiteit is voor de nieuwe generatie. 
Voor ons is de hele wereld toegankelijk via 
onze telefoon. Hoe is het dan om familie te 
hebben aan de andere kant van de wereld, 
terwijl je hier opgroeit? We zijn met mensen 
zoals Jennifer Heylen en Fatma Taspinar 
teruggereisd naar hun familie en hun land. 
Iedereen had een heel eigen verhaal, maar 
tegelijk ook die gedeelde zoektocht: ben ik 
Vlaams genoeg, Rwandees genoeg, Leuvens 
genoeg?'

De programma's waar je aan mee
werkte bij Ketnet hadden meestal 
een activistische inslag. Welke the
matieken vind je belangrijk om over 
te brengen naar kinderen en jonge
ren?

'Ik denk dat het belangrijkste voor mij is 
om dingen aan te kaarten zonder met het 
vingertje te wijzen. Dat heb ik zelf ook on-
dervonden. Als je net uit het middelbaar 
komt wil je iets veranderen en denk je even 
iedereen de les te gaan spellen, maar luid 
roepen werkt niet altijd.'

'Ik ben blij dat ik het bij Ketnet eens anders 
kon aanpakken. In de reeks 12 is veel hebben 
we geprobeerd de unieke verhalen van een 
diverse groep twaalfjarigen in beeld te bren-
gen. Van een meisje dat gevlucht is met haar 
familie tot een West-Vlaams boerenmeisje 
dat al jaar en dag in Vlaanderen opgroeit.'

'Met Gloria mundi wilde ik die aanpak ver-
derzetten: maatschappelijk thema’s brengen 
op een rustige en genuanceerde manier. Je 
krijgt zoveel heftig nieuws binnen via soci-
ale media dat je soms denkt: laat maar, ik 
heb zelf al genoeg problemen. En dat snap 
ik, niet iedereen moet op de barricade staan. 
Maar ik hoop dat het programma je wereld-

beeld breder maakt. Dat heeft het voor mij 
gedaan.'

Wat voor een scholier was jij?

'Als scholier zat er heel veel vuur in mij. 
Ik weet nog dat ik samen met mijn beste 
vriendin hardcore vegan werd in het vijfde 
middelbaar. Tijdens de coronacrisis was ik 
heel actief op sociale media en stelde ik, roe-
pend bijna, mensen verantwoordelijk voor 
hun daden. Nu probeer ik dat via klassieke, 
lineaire tv te doen, op een genuanceerdere 
manier.' 

'Want eerlijk: ik ben opgegroeid in Wijg-
maal, mijn Chiro is naast de kerk. Ik ben 
door en door een Belgske dat in een vrij luxu-
euze omgeving is opgegroeid in vergelijking 
met kinderen in sommige andere landen. 
Het minste wat ik dus kan doen is luisteren.'

Studeer je nog aan het KASK?

'Ik studeer niet meer, nee. Ik heb aan het 
KASK een jaar Grafisch Ontwerp gedaan, 
maar dat combineren met mijn werk was 
echt wild. Ik deed enkel de theorie, terwijl 
ik net die praktijk heel graag wou doen. Dus 
heb ik beslist om dat even links te laten lig-
gen.'

'Voor Gloria mundi heb ik voor het eerst 
terug kunnen illustreren. De graficus van 
Woestijnvis zei me: "Je hoeft niet per se te 
studeren om dit soort werk te kunnen doen." 
Met YouTube bijvoorbeeld kan je jezelf zo-
veel aanleren. De KU Leuven zal het niet 
graag horen. Maar die ervaring heeft wel het 
vuur in mij terug aangewakkerd.'

'Ik wil die studie ooit nog afmaken, maar 
nu heb ik drie, bijna vier maanden lang mo-
gen ontwerpen en bijleren. En daar 
ben ik echt heel blij om.'
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Mediamonsters

Heb je het gevoel dat je iets van het 
studentenleven hebt gemist door zo 
vroeg in de media te stappen?

'Aan de ene kant wel, mijn vriendinnen 
zijn nog volop bezig met dat studentenleven: 
samen naar de les gaan, studeren in de bib. 
Dat soort dingen heb ik eigenlijk niet meege-
maakt. Ik ben nog nooit in een bib in Leuven 
geweest hoewel dat iets is dat al mijn vrien-
den doen. Dus ik ben me wel bewust van een 
soort 'studentenwalhalla' dat ik nooit heb 
meegemaakt.'

'Ik heb wel even lessen gevolgd aan het 
KASK, maar die periode viel samen met co-
rona, dus na een paar maanden was het al 
voorbij. Omdat ik in Leuven ben opgegroeid 
en veel vrienden heb die daar studeren, heb 
ik gelukkig wel aspecten van het studenten-
leven, zoals kotfeestjes, meegepikt. Maar dat 
echte gevoel van samen blokken, op kot zit-
ten en nieuwe mensen leren kennen binnen 
je richting... Dat heb ik wel gemist.'

De theaterwereld is je niet onbe
kend. Hoe was het om tussen acteurs 
en actrices op te groeien?

'Ik ben opgegroeid in een creatieve omge-
ving met ouders die liever op een podium 
stonden dan in een aula zaten. Mijn mama 
heeft bijvoorbeeld verschillende keren ge-

probeerd om Politieke en Sociale Weten-
schappen af te ronden aan de KU Leuven, 
maar dat paste niet helemaal. Mijn ouders 
zijn echt mensen die dingen met hun han-
den willen doen, verhalen willen vertellen.'

'Zelf hoop ik ook dat ik mag blijven inter-
viewen en presenteren. Niets is mooier dan 
met mensen praten, naar hun verhaal luis-
teren en dat op een goede manier kunnen 
overbrengen. Dat is wat ik het liefste doe. En 
met illustreren is het eigenlijk net hetzelfde, 
dan geef ik verhalen en gebeurtenissen een 
beeld. Ik hoop dat ik dat over al die media 
kan blijven doen.'

Je combineert radio, tv, soms mu
ziek en zelfs theater. Heb je daarin 
een voorkeur?

'Ik weet zeker dat ik nooit zelf muziek ga 
uitbrengen, dat past niet bij mij. Ik zou me-
zelf niet serieus kunnen nemen. Ik ben nu 
wel te gast in de Lot-
to Arena bij de shows 
van Bart Peeters, en 
dat is superleuk. Dat 
ik gewoon als mezelf 
kan langskomen om 
even mee te zingen, 
zoals ik bij de Ketnetband deed, is heel fijn.'

'Dat zal altijd mijn ding zijn: in de eerste 
plaats mezelf zijn en op die manier iets bren-
gen. Als je fictie maakt of muziek uitbrengt 
moet je een soort alter ego van jezelf maken. 

Dat is niet weggelegd voor mij. Theater zie 
ik dan weer anders. Ik wil op termijn nog 
wel eens op de planken staan. Dat voelt een 
beetje zoals een liveshow op tv: je bent in het 
moment, en daarna is het weg. Maar op tele-
visie blijft alles voor altijd online staan, dus 
daar denk ik toch drie of vier keer na voor ik 
iets doe.'

Hoe is het voor jou om een publieke 
figuur te zijn?

'Herkend worden hoort erbij, daar ben ik 
me heel bewust van. Dat is niet altijd even 
leuk, maar het is niet dat ik niet meer buiten 
kan komen. Ik let wel op wanneer en waar 
ik dat doe. Ik ga op een woensdagnamiddag 
niet naar Bobbejaanland bijvoorbeeld. Niet 
dat ik overrompeld zou worden, maar je bent 
gewoon heel zelfbewust. Je wil steeds de 
beste versie van jezelf zijn, maar dat is niet 
evident als je eens een mindere dag hebt.'

'Soms is dat vermoeiend: dat "aan" moeten 
staan. Daarom kies ik bewuster waar ik heen 
ga, en probeer ik drukke studentenzones te 
vermijden. Na een glas op donderdagavond 
op de Oude Markt, weten sommigen niet 
meer goed hoe ze op een normale manier om 
een foto moeten vragen.' 

'Online probeer ik me ook te beschermen. 
Als iemand reageert: amai, die Gloria heeft 
precies geen honger geleden dit jaar, weet 
ik dat ik dat moet klasseren. Maar al ben 
je mentaal de sterkte persoon ter wereld, 
het raakt je toch. Gelukkig kan ik daar met 
vrienden uit het wereldje over praten, en 
dan besef ik weer: het is een mooie job, maar 
ik moet het ook niet te serieus nemen.'

Je bent nu al een tijdje niet meer ac
tief op sociale media. Is daar een be
paalde reden voor?

'Dat is vooral om mezelf daarin niet  te ver-
liezen. Ik weet dat ik een publiek figuur ben, 
dus ik heb heel snel het gevoel dat ik goed 
moet overkomen op sociale media. Dat ik 
voor de juiste dingen moet staan en daar ook 
vocaal over moet zijn. In de zomer van 2022 
besefte ik op een moment dat ik voortdu-
rend met mijn Instagram bezig was. Ik leef-
de als het ware meer op sociale media dan in 
de realiteit. Ik besloot eens een maand niet 
voortdurend bezig te zijn met welke foto ik 
nog moest posten. En die maand is uitgelo-
pen tot nu.'

'Gelukkig werk ik bij de VRT, waar ze ver-
trouwen in mij hebben en ik mezelf niet 
voortdurend moet verkopen. Maar uitein-
delijk kan mijn job alleen blijven duren als 
mensen zin hebben om naar mij te kijken. 
Ik weet dat er een moment gaat komen dat 
ik weer aan de slag zal gaan op Instagram, 
maar momenteel ben ik wel heel blij met die 
stop.'

'Na een glas op de Oude Markt, weten sommi
gen niet meer hoe ze op een normale manier om 

een foto moeten vragen'

Je komt momenteel veel op tv en in 
de media. Ben je niet bang dat men
sen op je uitgekeken raken?

'Ja, daar ben ik me heel bewust van. Ik pro-
beer echt goed te doseren. Normaal doe ik 
één groot programma per jaar waarin ik veel 
te zien ben, en dan neem ik bewust weer wat 
afstand. Zo heb ik bijvoorbeeld geprobeerd 
om na mijn afscheid als wrapper in de zo-
mer tot aan De Droomfabriek nergens op tv 
te verschijnen.'

'Ik hoop dat ik het op die manier rustig 
aan kan blijven doen. Ook interviews zo-
als deze doe ik amper, enkel als ik echt iets 
nieuws te vertellen heb. Anders denken de 
mensen: "Daar is ze weer met hetzelfde ver-
haal." Maar uiteindelijk heb ik dat niet in de 
hand. Het kan zijn dat mensen binnen twee 
jaar zeggen: We hebben het wel gehad met 
Gloria. En dan ga ik gewoon tekenen of mijn 
studie afmaken.'

iPad kid

Stel: Je had Wie wordt wrapper? in 
2019 niet gewonnen. Welke andere 
dromen had je nog na te jagen na het 
middelbaar?

'Mijn grote droom was om magazines te 
illustreren, zoals Flow. In de Flow staan ook 
vaak portretten van illustratrices of kunste-
naars, met hun verhaal erbij — waar ze wo-
nen, wat hun stijl is. Mijn idee was daar ook 
ooit tussen te staan om te tonen dat ik een 
soort eigen visuele taal heb gevonden.'

'Kinderboeken illustreren leek me ook fan-
tastisch. Dat komt door mensen zoals Carll 
Cneut, die lesgeeft aan het KASK. Of Fiep 
Westendorp, die Jip en Janneke en andere 
verhalen van Annie M.G. Schmidt illustreer-
de. Die beelden maken gewoon deel uit van 
onze jeugd. Het leek me supercool om dat 
zelf ook ooit te mogen doen.'

'En eigenlijk is het dat nog altijd mijn 
droom. Ik heb voor Gloria mundi elke reis 
een reisdagboek gemaakt met tekeningen, 
die ik dan op het einde aan mijn gast kon af-
geven als souvenir. Het was fijn dat dat kon, 
want ik mis soms het wel om te tekenen en 
te knutselen.' 

Zie je  een groot verschil tussen jouw 
jeugd en de kinderen die je ontmoet 
hebt bij Ketnet?

'Ik had op voorhand gedacht dat kinderen 
vandaag misschien minder verwonderd zou-
den zijn. Ze zien zoveel op TikTok en YouTu-
be, ze leren al een groot stuk van de wereld 
kennen door hun schermpje. Maar dat blijkt 
totaal niet zo: als kinderen bij ons in de King-
size-studio komen of naar de KetnetBand 

komen kijken, dan zie je die verwondering 
nog keihard. Ik weet alleen niet hoelang het 
nog zal blijven duren. Sommige YouTubers 
doen super coole dingen. Het wordt moeilijk 
om te blijven verbazen met onze Vlaamse 
budgetten naast iemand als MrBeast.'

'Ik heb een zus van dertien jaar, een broer 
van zestien jaar en twee zussen van midden 
de twintig. Die vormen een goede maatstaf. 
Mijn oudere zussen zijn van de periode van 
de eerste computers en De Sims. Ikzelf ben 
groot geworden met de Nintendo en de iPad, 
terwijl de jongere generatie is opgegroeid 
met smartphones. Die verschillende manie-
ren van media brengen ook andere manie-
ren van communiceren met zich mee.'

'Ik test superveel bij mijn broer en zus – 
is dit nog cool of grappig? Gebruiken jullie 
TikTok nog? Ik kreeg eens het antwoord: 
"Euh nee, dat is voor oude mensen." (lacht) 
Dat vind ik boeiend. Wat ik wél geleerd heb, 
is dat je kinderen en jongeren nooit moet 
onderschatten. Ik hoop dat ik familiepro-
gramma's kan blijven maken, want dat bre-
de spectrum, van kinderen tot grootouders, 
toont wat er speelt in de maatschappij. Zo-
wel bij Ketnet als bij Hotel Römantiek wer-
ken, dat is the best of both worlds.'

Er komen heel wat dromen binnen 
voor De Droomfabriek. Wat is jouw 
meest memorabele moment tijdens 
de opnames?

'Dat is ongetwijfeld de droom van Sabelle 
Diatta, een wielrenster die in Senegal acht 
keer kampioen werd en daar het vrouwen-
wielrennen op de kaart zette, maar hier 
in België volledig onbekend bleef. Toen ik 
hoorde wat ze allemaal betekend heeft in 
Senegal, als wielrenster maar ook als vre-
desactiviste, realiseerde ik me dat de meeste 
verhalen nog zoveel groter zijn dan ons pro-
gramma.'

'Net bij die getuigenissen denk ik: "Vertél 
het. Neem die camera, pak dat moment." 
Want ergens zit er een gezin te kijken, een 
kind dat zich herkent, misschien met ou-
ders van ergens anders. En die verhalen 
verdwijnen zo snel, de wereld raast maar 
door. Maar net daarom zijn ze zo belangrijk, 
want ze tonen wat voor goedheid, kracht en 
doorzettingsvermogen er in de mens zit. En 
in de wereld van vandaag, vol conflicten en 
negativiteit, zijn het die momenten die hoop 
geven.'

Hoe was het om in zo'n grote produc
tie zoals De Droomfabriek te wer
ken? Had je veel inspraak?

'Bart en ik waren van bij het begin nauw 
betrokken bij het hele proces van De Droom-
fabriek. We zaten wekelijks op de redactie-

'Het kan zijn dat mensen binnen 
twee jaar zeggen: "We hebben 
het wel gehad met Gloria"'

'Het wordt moeilijk om te blijven 
verbazen met onze Vlaamse bud
getten naast iemand als MrBeast'

vergadering, lazen scenario’s na en pasten 
aan wat nodig was. Het was fijn samenwer-
ken met het productiehuis De Chinezen.'

'Zij kozen de dromen uit en wij dachten 
mee na over wie welke droom zou vertellen 
en welke gast zich comfortabel zou voelen in 
welke setting. Want je moet je ook afvragen: 
Wie kan er tegen een verrassing in de stu-
dio? Op zo'n moment is het heel leuk om met 
iemand als Bart samen te werken, want hij 
heeft al jaren ervaring met hoe hij een show 
moet brengen.'

Een boerderij bij de stad

Als je zelf een droom zou mogen re
aliseren via zo'n programma, welke 
zou dat dan zijn?

'Het klinkt misschien saai, maar ik droom 
ervan om ooit een boerderij te hebben. Een 
plek met dieren, waar ik in alle rust kan teke-
nen en schilderen. Nu ben ik graag druk be-
zig en wil ik nog veel dingen proberen. Later 
wil ik een rustigere plek, waar mijn kinderen 
op hun blote voeten kunnen rondlopen en 
ik in mijn atelier wat kan werken. Liefst wel 
nog dicht genoeg bij de stad.' (lacht) 

Zijn er nog dingen die bovenaan je 
bucketlist staan?

'Ja, sowieso. Ik heb altijd heel veel ambi-
tie gehad om nieuwe dingen uit te proberen. 
Maar als ik eerlijk ben, staat er op dit mo-
ment eigenlijk één ding helemaal bovenaan: 
drie maanden níet werken. Gewoon terug 
dicht bij mijn familie zijn, even aarden en 
nadenken over wat ik écht wil doen. Ik heb 
de voorbije vijf, bijna zes jaar, sinds ik wrap-
per ben, echt keihard gas gegeven.'

'En het is niet dat ik voel dat ik aan het 
einde zit, integendeel, ik heb nog heel veel 
energie. Maar ik wil wel terug even thuis zijn 
en bewust kiezen wat mijn volgende stap 
wordt. Niet gewoon iets maken om te ma-
ken, of presenteren om te presenteren, maar 
iets doen dat echt van mij komt.'

En op lange termijn?

'Op termijn wil ik heel graag mijn eigen 
show op poten zetten, iets wat ik zelf pre-
senteer. Misschien is dat binnen tien jaar 
wel een talkshow, of een totaal nieuwe, frisse 
vorm van lineaire tv. Dat voelt een beetje als 
mijn missie.'

'En ik hoop ook dat ik het avontuurlijke 
weer kan opzoeken. Bij Ketnet Kapot Gaan 
mocht ik elke aflevering iets spannends en 
actiefs doen met andere gasten. Dat soort 
entertainment vind ik geweldig. Mijn hart 
zal altijd bij human interest liggen, maar het 
avontuur, dat wil ik zeker niet loslaten.' 
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KU Leugen is Veto's satirerubriek. Humoristen, 
memedeskundigen en draakstekers, wees welkom! KU Leuven introdu-

ceert Master in de 
Brainrot
De faculteit Letteren start vanaf volgend 
academiejaar een nieuwe masteropleiding 
in de brainrot. 'Dit zal onze universiteit low-
key onevenaarbare swag bezorgen, no cap.'

tekst Gilles Decabooter

Studenten taal-en letterkunde krijgen vanaf 
volgend academiejaar de keuze om zich te 
verdiepen in de Engelstalige internetmeme-

cultuur van hun generatie. 'Aan onze universiteit 
ontbreekt er al lang een opleiding over internethy-
pes. Ik probeer rector Sels al sinds 2022  te over-
tuigen om het toe te voegen aan het onderwijs-
aanbod, maar die stelde zich niet zo barki op. Hij 
ghostte mij', zegt Nathalie Pieters-Coens, hoogle-
raar moderne Engelse literatuur, bij haar studen-
ten bekend als NPC. 'De rector keert nu zijn kar en 
geeft groen licht voor de brainrot-cursus. Volgens 
insiders raakte hij dan ook recent gefascineerd 
door de Skibidi Toilet-rage.

Maar dat is niet de enige reden: de aankondiging 
past binnen de recente tijdsgeest: 'Taal verandert 
voortdurend en als universitaire gemeenschap 
moeten we ons daaraan aanpassen. De opleiding 
zal onze universiteit low-key onevenaarbare swag 
bezorgen, no cap.', beweert Pieters-Coens. 'Zeker 
in vergelijking met de UGent, die sowieso al min-
der noncha is.'

Brainrotopleiding vóór GTA 6
Een prominente tegenstander van de hervor-

ming is Sigfried Martens, huidig Vlaams kampioen 
mewing en professioneel looksmaxxer. Hij gelooft 
dat de opleiding een negatief effect zal hebben op 
de mentale gezondheid van de studenten, 'Dit is 
een studierichting voor beta's die afgeschrikt zijn 
door de grindset.', laat hij in de podcast Sigma-boys 
weten. 'De studenten zouden beter les krijgen over 
het belang van voedingssupplementen en een pro-
teïnerijk dieet. Dan zouden ze er meteen wat min-
der bleekjes bijlopen.' 

Ook voormalig rector Rik Torfs sprak zich over 
de beslissing uit op het platform X (het voormali-
ge Twitter).Hij bevestigde geen Skibidi Toilet maar 
een normale wc-bril in huis te hebben en waar-
schuwde de universiteit om zich niet zo plotse-
ling aan te passen aan de huidige tijdgeest. Naar 
analogie met het Vaticaan leeft Torfs liever in het 
verleden.
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win!

De winnaar van vorige prijsvraag is 
Xavier Truyman! Veto neemt contact op.38

Sjarels CryptoSjarels Crypto

Eindredactie
Pieterjan Douchy, Elias 'Fretten maar' Fret, Niels 'Statue of Libeerty' Libeer, Isabela Rigolin Torres, Davien Planckaert, Femke Beutels, Kimberly 
'Cha-cha-cha' Vrancken, Robin Geukens, Andreas Everaerts, Gilles Decabooter, Simeon Duwel, Femke Van Crombrugge, Ines Vandebeek, 
Margot Baelemans, Noah Put, Simon Tibo

Vormgeving Simeon 'Zeshoek' Duwel

Schrijvers
Hannah Wellens, Simon Tibo, Arthur Vits, Gilles Decabooter, Pieterjan Douchy, Gilles Decabooter, Elias Fret, Ella-Sofia Sneyers, Noah Put, 
Andreas Everaerts, Andreas Vandingenen, Elias Fret, Davien Planckaert, Kimberly Vrancken, Marie Luypaerts, Isabela Rigolin Torres, Kato De 
Bruycker, Robin Geukens, Sabine Mosman, Hannah Wellens, Kiara De Prest, Silke Vermeir, Kato Redant, Simeon Duwel, Flore Doyen, Jutta 
Heylen, Amber De Gheselle, Evalinde Vissers, Emma Kermans, Anna Derwael

Fotografen Sabine Mosman, Miro Vermeulen, Robin Geukens, Femke van Crombrugge, Noa Put, Davien 'Wonder Team' Planckaert, Elias Fret, Simeon 
Duwel

Illustratoren Sousanna Zacharian, Gilles Dekelver, Julie Knops-Gerrits

TVeto Margot Baelemans, Davien Planckaert, Simon Tibo, Simeon Duwel, Ines Vandebeek, Gilles Decabooter, Félicitée Bimina, Rutger Hermans, 
Isabela Rigolin Torres, Emma Kermans, Hannah Wellens, Simon Tibo, Simeon Duwel

Cover Noah Put, Sabine Mosman, Sousanna Zacharian

Podcast Margot Baelemans, Ines Vandebeek, Pieterjan Douchy, Kimberly Vrancken

Simon 
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Colofon

Wil je hier volgende keer ook vermeld staan? Kom dan naar onze redactievergadering op donderdag om 20u op 's Meiersstraat 5, 3000 Leuven, en beantwoord de vraag  
'Hoe zou jouw kiesploeg heten?'

Opgaven
 A Een lijnstuk met een dikke nek
 B Vertelt onnodigheden over muskieten
 C Lade met de wereldkaarten
 D Etentje na de volleybalwedstrijd
 E Kieren in onze stad
 F Impressionante vertoning van varkensvlees
 G Groente op Antarctica
 H Nieuwsbericht over covid
 I Oedipus' vieruurtje
 J Breaking news over ecologie
 K Een kermis óver een kermis
 L Quotiënten verspreiden
 M Geeft info vanop de bodem van de zee

Oplossingen Veto 5106
 A verdampen
 B kanttekening
 C veteraan
 D armhaar
 E afzuip
 F spion
 G sinusitis
 H geweldig
 I doperwt
 J rookgordijn
 K vuistregel

A
1 1 2

B
3 1 2

C
4

D
2 4 1

E
3

F
4 5

G
3

H
4 2

I
6 2

J
1 4

K
2

L
1  6

M
5 2

Veto mag twee tickets voor eender welke film 
in Cinema ZED weggeven. Stuur je antwoord 

naar crypto@veto.be en waag je kans!



Zijn kunst en wetenschap 
elkaars muze?

Leer Leuven van een andere kant kennen tijdens de kunst- en wetenschapsroute.  
Een uniek en gratis parcours waar kunst en wetenschap samenkomen.

Welkom vanaf 17 mei.
Meer info op kuleuven.be/kunstroute


